
مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشــت 
از رونمایی سبد غذایی مطلوب ایرانیان که به همت 
معاونت بهداشت وزارت بهداشــت تدوین و طراحی 
شده است، خبر داد. دکتر احمد اسماعیل زاده با اعلام 
این خبر، افزود: سبد غذایی مطلوب ایرانیان که به همت 
معاونت بهداشت وزارت بهداشت تدوین و طراحی شده 
است، در اجلاس روسای دانشگاه های علوم پزشکی 
کشور با حضور وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، 
رونمایی شد. وی با اشاره به تاکید وزیر بهداشت مبنی بر 
اهمیت تغذیه سالم و دستیابی به امنیت غذایی پایدار 
در کشور، خاطرنشــان کرد: این سبد که تحت نظر 
دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت و با مشارکت 
دبیرخانه شورایعالی سلامت و امنیت غذایی و اساتیدی 
از انســتیتو تحقیقات تغذیه ای کشور، دانشگاه علوم 
پزشکی تهران، دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، 
دانشگاه علوم پزشــکی ایران، دانشگاه علوم پزشکی 
مشهد و دانشگاه علوم پزشکی اهواز تدوین شده است، 
پس از ۱۰ سال مورد بازنگری قرار گرفته و در آن مقادیر 

اقلام غذایی که بتواند کالری و مواد مغذی مورد نیاز 
عموم جامعه را برآورده کند، ذکر شده است.

مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشــت 
بیان کرد: مبنای تدوین سبد غذایی مطلوب به صورت 
عمده براســاس ترکیب جمعیتی )گروه های سنی و 
جنسیتی( و فرهنگ غذایی جامعه است، به طوریکه 
حداقل کالری، پروتئین و برخــی از ریزمغذی های 

اساسی جامعه تامین شود.
بنابر اعلام وزارت بهداشــت، وی افزود: سبد غذایی 
مطلوب میانگین نیاز جامعه را برآورد می کند، نه نیاز 
یک گروه خاصی از جامعه را؛ این ســبد کاربردهای 
متنوعی دارد از جمله سیاســتگذاری در عرضه مواد 
غذایی از قبیل برنامه ریزی تولید، صادرات و واردات 
مواد غذایی، ارزیابی سیاست های مرتبط با غذا و تغذیه، 
برنامه ریزی های تغذیه ای و طراحی سبدهای غذایی 
حمایتی برای گروه های آســیب پذیر جامعه. هدف 
اصلی تدوین سبد، تمامی گروه های سنی و جنسی 

موجود در جامعه است.

مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت با 
بیان اینکه این سبد ابزاری علمی و قوی برای تدوین 
سیاســت های غذا و تغذیه، برنامه ریزی های اجرایی 
و ارزشیابی عملکرد برنامه ها در جهت تأمین امنیت 
غذایی و حفظ سلامت تغذیه ای جامعه است، گفت: 
سبدهای غذایی مطلوب در سطوح هزینه ای متفاوت، 
ابزاری برای برخورداری اقشار مختلف با منابع محدود از 
الگوی غذایی بهینه هستند و براســاس اطلاعات جدید 
در زمینه مقدار توصیه  شده روزانه انرژی و مواد مغذی، 
الگوی غذای مصرفی، عــادات غذایی، رفتار مصرف 
 کنندگان و قیمت مواد غذایی، به  صورت ادواری به  روز 
می شوند. وی تصریح کرد: بنابراین، برای اولین بار سبد 
غذایی مطلوب در سطوح هزینه ای مختلف به عنوان 
راهنما برای سیاســتگذاری در حوزه غذا و تغذیه و 
نیز حوزه حمایتی و رفاهی تدوین شد که در آن سبد 
غذایی مطلوب و مقرون  بــه  صرفه بر پایه اصول نظام 
غذا و تغذیه پایدار برای جامعه ایرانی در سال ۱۴۰۳ 

ارائه شده است.

پرســتاری جزء مشاغل ســخت و پرمخاطره  محسوب 
می شود و نقشــی اساسی نیز در نظام ســلامت دارد؛ بر 
همین اساس هم مکررا تاکید می شــود ارتقای رضایت 
شغلی پرستاران می تواند بر سلامت بیماران بسیار موثر 
باشد؛ در همین راستا نیز اصلاح برخی فرآیندها و اجرای 
برخی قوانین بر زمین مانده جامعه پرستاری، در دولت 
سیزدهم مورد توجه قرار گرفت. به گزارش ایسنا، به اذعان 
مسوولان وزارت بهداشــت، در حال حاضر حدود ۲۱۰ 
هزار نفر گروه پرستاری در حوزه درمان کشور در بالغ بر 
۱۰۵۰ بیمارستان شاغل هستند؛ به طوری که طی حدود 
پنج سال گذشته آمار اســتخدام ها افزایش یافته است، 
پرستارانی که سابقه کمتر از ۱۰ سال دارند تقریبا نیمی از 
نیروهای پرستاری و افرادی هم که بالای ۲۵ سال سابقه 
دارند کمتر از ۷ درصد نیروهای پرستاری در مراکز درمانی 
را تشکیل می دهند؛ بنابراین کم کم موعد بازنشستگی این 
افراد هم می رســد و از کار خارج می شوند. کارشناسان و 
مسوولان سلامت معتقدند که همه حِرَف حوزه سلامت 
یک تیم هستند و باید به تک تک آنها نگاه منصفانه داشت تا 
به این ترتیب هر فرد در جایگاه خود بتواند خدمت اثربخش 

ارائه کند و در عین حال از امکانات لازم نیز منتفع شود.
بر همین اساس هم در دولت سیزدهم تلاش شد تا علاوه 
بر اجرای قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری پس از ۱۵ 
سال )که البته به مرور نیاز به اصلاح در روند اجرا دارد(، 
وضعیت پرداخت ها به پرستاران را نیز تا حدی اصلاح کند؛ 
در این راستا نیز تلاش های ارزنده ای صورت گرفت؛ هرچند 
که کندی این نظام پرداخت برخی گلایه هایی را به دنبال 
داشت اما مسوولان مربوطه در جهت رفع آن اقداماتی را 

به کار گرفتند.
از طرفی هــم لزوم افزایش نیروی پرســتاری و اصلاح و 

بازنگری در برخی مولفه های موثر بر این گروه شــغلی، 
همواره از زبان جامعه پرستاری و سیاستگذاران این حوزه 
بیان شده؛ چرا که معتقدند نیروی فعلی پرستاری فعال در 
مراکز درمانی با استانداردها فاصله دارد و بر همین اساس 
افزایش نیروی پرستاری نه تنها از خستگی و فرسودگی 
کادر پرســتاری جلوگیری می کند، بلکه سبب افزایش 
کیفیت خدمات ارایه شده نیز می شود. بر همین اساس هم 
بر لزوم افزایش ظرفیت استخدام ها و همراهی سازمان های 

بیرون از وزارت بهداشت در این زمینه تاکید می شود.
با توجه به افزایش ۱۷هزار تخت بیمارســتانی در شبکه 
بیمارستانی کشور، نیاز به افزایش و جذب پرستار در کشور 
بیش از پیش احساس می شد؛ بر همین اساس هم دولت 
ســیزدهم تا حد امکان موضوع ضرورت افزایش تعداد 
پرســتاران را در کانون توجه قرار داد؛ به نحوی که بنابر 
اظهارات عباس عبادی، معاون پرستاری وزارت بهداشت؛ 
جذب پرستار طی چند نوبت در دولت سیزدهم اجرا شده 
است. نخستین مرحله جذب پرستار در سال ۱۴۰۰ انجام 
شــده و ۱۹ هزار نفر طی این مرحله برای ارائه خدمات 
پرستاری جذب شدند. همچنین بر اساس قانون تبدیل 
وضعیت ایثارگران که ۶۸ هزار نفر در وزارت بهداشــت 

بکارگیری شدند، بالغ بر ۲۰۵۰۰ نفر از پرستاران بودند.
دومین مرحله جذب پرستار در سال گذشته جامه عمل 
پوشانده شد؛ به نحوی که ۵۰ درصد از مجموع ۲۵ هزار 
ظرفیت استخدامی وزارت بهداشت به استخدام پرستار 
تخصیص داده شد. نگهداشت نیروی انسانی نیز اقدام مهم 
دیگری است که بر آن تاکید شده است؛ چراکه پرستاری 
که جذب می شود باید انگیزه ماندن در سیستم و خوب 
کار کردن داشته باشد که این کار می تواند از مسیرهای 
مختلفی مانند توانمندسازی، برگزاری دوره های آموزشی، 

تخصصی سازی پرستاری، موضوعات مرتبط با معیشت و... 
دنبال شود. نگاه به این مقوله و ارتقای نظام پرداخت در 
مجموعه نظام سلامت یکی از شاه کلیدهای اصلی است 

که در دولت سیزدهم مورد توجه قرار گرفت.
اجرای قانون تعرفه گــذاری خدمات پرســتاری که از 
خواسته های بر زمین مانده جامعه پرستاری کشور بود که 
بیش از ۱۵ سال اجرای آن معطل مانده بود؛ این موضوع 
که از مطالبات مهم چندین ساله جامعه پرستاری به شمار 
می رود، در کانون توجه دولت ســیزدهم قرار گرفت. بر 
همین اساس هم طرح تعرفه گذاری خدمات پرستاری 
پس از ۱۵ سال تاخیر بالاخره در دولت سیزدهم به اجرا 
درآمد؛ اجرای این طرح از سال ۱۴۰۱ آغاز شده و اکنون 

نیز در مسیر رفع نواقص خود قرار دارد. 
همچنین بنا بر اعلام مسوولان مربوطه، پیش از اجرای 
طرح تعرفه گذاری خدمات پرستاری، میانگین دریافتی 
کارانه پرســتاران حدود ۱۰۰ هزارتومان تا یک میلیون 
تومان بود اما در حال حاضر، میانگین دریافتی کارانه این 

گروه، حدود سه میلیون تومان است. 
علاوه بر لزوم افزایش به کارگیری پرســتاران در مراکز 
درمانی، توجه به ســختی کار و معیشت آنها نیز همواره 
مورد توجه مورد تاکید قرار گرفته است؛ چراکه پرستاران، 
ساعات متمادی در بیمارستان ها و مراکز درمانی و بعضا نیز 
به علت کمبود نیرو در شیفت های اضافی به ارایه خدمات 
می پردازند. بنابراین مشخص اســت که افزایش انگیزه، 
ارتقاء روحیه و بهبود شرایط کاری آنان، این قشر را برای 
خدمت رسانی بهتر و بیشتر به بیماران امیدوارتر می کند. 
بر همین اساس هم افزایش تعرفه های خدمات پرستاری 
از دیگر اقدماتی بود که دولت ســیزدهم در دستور کار 

خود قرار داد.

رونمایی از سبد غذایی مطلوب جامعه ایرانی

احقاق حقوق مادی و معنوی پرستاران در دولت شهید رئیسی
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سرمقاله
مولدسازی برای رشد 

و توسعه اقتصاد

نگهداری دارایی به وســیله 
دولت بدون مولدسازی به 
بیت المال زیان می رساند. 
دولت وظیفــه تنظیم بازار 
را بر عهــده دارد و با توجه به اینکــه وظیفه قابل 
واگذاری به بخش خصوصی نیست، یکی از ابزارهای 
ضروری آن، داشــتن دارایی های مولد است که 
دولت در مواقع ضروری با فروش آن بتواند اقدامات 
 لازم را در اقتصاد به تحقق برساند. قطع به یقین 
سال هاست در خصوص عدم بنگاه داری بانک ها 
و زیان های حاصل از این موضوع دراقتصاد سخن 
گفته می شود، اما متاسفانه مسوولین دولت های 

قبلی به این موضوع...

شــیخی،  عبدالمجیــد   
اقتصاددان

متن کامل  د ر صفحه ۳

۴

تسهیل صادرات 
شرکت های دانش بنیان 

2500 ملک مازاد دولت شناسایی شد

تحقق درآمدهای پايدار از محل مولدسازي
صفحه۳

صفحه2

رشد پرداخت وام ازدواج و فرزندآوری
پرداخت تسهیلات بانکی افزايش يافت

با حمایت معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری و بنیاد ملی علم ایران، صادرات 
محصولات دانش بنیان و فناور با حمایت از طرح های 
تحقیقاتی این حوزه تســهیل می شــود و توسعه 
می یابد. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری، صادرات محصولات 
فناورانه یکی از مهمترین اقدامات در هر کشور است. 
پیداکردن راهکارهای حل مشــکلات صادرات از 
دغدغه های محققان بوده و بنیاد ملی علم ایران هم 
از طرح های تحقیقاتی در این زمینه حمایت می کند. 
»طراحی شبکه ارتباطی توسعه صادرات شرکت های 
دانش بنیان کشــور« به عنوان یکــی از طرح های 
پژوهشی محققان کشور، با حمایت بنیاد ملی علم 
ایران به پایان رسیده است. با توجه به این که حضور 
در بازارهای بین المللی دیگر محدود به شرکت های 
بزرگ چندملیتی نیســت و شرکت های کوچک و 
متوسط نیز به شکل های مختلف در بازارهای جهانی 
حضور دارند، شکل و ساختار صادرات شرکت ها نیز 
با شیوه های گذشته متفاوت شده است. شکل حضور 
شرکت ها نیز فراتر از صادرات مستقیم محصول نهایی 
است و شامل مدل های متنوعی نظیر پیمان کاری و 
قطعه سازی، تولید مشــارکتی، لیسانس، تأسیس 
شعب، خریداری یا تأسیس شرکت های محلی نیز 
می شود. شــرکت های کوچک و متوسط به سبب 
محدودیت در منابع داخلی برای ســرمایه گذاری 
در خارج و کســب دانش مورد نیاز برای مدیریت 
کسب  و کار بین الملل خود، نیاز دارند تا با همکاری 
و شبکه سازی مسیر بین المللی شدن را طی کنند. 
دولت نیز برای توانمندســازی و شبکه سازی این 
شرکت ها برنامه های حمایتی مختلفی طراحی و اجرا 
می کند. در کشور ما رشد شرکت های دانش بنیان 
در سالیان گذشته مورد حمایت سیاستگذاران نیز 
قرار گرفته است و اکنون شاهد حضور نمونه هایی از 

شرکت های دانش بنیان کشور...



اقتصاد2
ایران

وزیر نفت:
به۱۷کشورنفتصادرمیکنیم

وزیر نفت اظهار داشت: با اتکا به توان داخل به ۱۷ 
کشور صادرات نفت داریم و ریل گذاری شده هر 
کسی که در انتخابات ریاست جمهوری امریکا بر 

سر کار بیاید تغییری در فروش نفت ایجاد نشود.
حواد اوجی در مراسم رونمایی از بازار بهینه سازی 
انرژی و محیط زیست در بورس انرژی با بیان اینکه 
با اتکا به توان داخل به ۱۷ کشــور صادرات نفت 
داریم، اظهار داشــت: ریل گذاری شده هر کس 
که در انتخابات ریاست جمهوری امریکا بر سر کار 

بیاید تغییری در فروش نفت ایجاد نشود.
وی افزود: با وجود ۲ بار حمله ســایبری و توقیف 
نفتکش ها و تحریم ها یک ساعت وقفه در تولید 
و تامین امیت انرژی کشور اتفاق نیفتاد. وزیر نفت 
با بیان اینکه بنده نه اصلاح طلــب و نه اصولگرا 
هســتم، گفت: اجازه نمی دهم دستاورد صنعت 
نفــت و گاز زیر ســوال برود، گفته می شــود در 
فروش نفت تخفیف اعمال می شــود، بنده اعلام 
 می کنم میزان تخفیف از تعداد انگشــتان دست 

کمتر است.

رشدتشکیلسرمایهدردولت
سیزدهم

میانگین تشکیل سرمایه ثابت ناخالص در سه سال 
پایانی دولت دوازدهم منفــی ۶.۴ درصد بود که 
میانگین این شاخص در سه سال گذشته )دولت 

سیزدهم( به مثبت ۴.۶ درصد رسیده است.
روند تشــکیل ســرمایه در طول ۶ سال گذشته 
تغییرات زیادی داشته است، به طوری که در سال 
۹۷ و ۹۸ آمارها نشان می دهد اغلب شاخص های 
اقتصادی در مدار منفی قرار دارند؛ اما در سال های 
فعالیت دولت سیزدهم به نقطه مطلوب رسیده اند. 
میانگین تشکیل ســرمایه ناخالص ماشین آلات 
نیز در سه سال پایانی دولت دوازدهم منفی ۱۰.۴ 
درصد بود که این رقم در سه سال گذشته به مثبت 

۱۱.۹۳ درصد رسید.

پیشبینیصرفهجویی۹میلیارد
مترمکعبگاز

چگنی گفت: سازمان برنامه و بودجه مجوز ۳ پروژه 
بهینه سازی صادرکرده که جایگزینی ۴.۱میلیون 
بخاری کم بازده یکی از آنها اســت. پیش بینی 
می شود در این بستر ۹میلیارد مترمکعب گاز در 

۵سال صرفه جویی شود.
به گزارش مهر، مجید چگنی، مدیرعامل شرکت 
ملی گاز ایران در مراســم رونمایی از بازار بهینه 
ســازی انرژی و محیط زیســت در بورس انرژی 
گفت: مجوز عرضه ۱۲۵ میلیون متر مکعب گاز را 
از سازمان برنامه و بودجه گرفته ایم، باید تا سقف 
۱۰ میلیارد متر مکعب گواهی صرفه جویی منتشر 
شود. وی افزود: ســازمان برنامه و بودجه مجوز ۳ 
پروژه بهینه ســازی صادر کرده که از جمله آنها 
تأمین و جایگزینی ۴.۱ میلیون دستگاه بخاری کم 
بازده با بخاری با راندمان بالا است که پیش بینی 
می شود از این مســیر ۹ میلیارد متر مکعب در ۵ 

سال صرفه جویی شود.
چگنی خاطر نشــان کرد: همچنین برنامه ریزی 
صرفه جویی در کوره هــای آجرپزی و جلوگیری 
از اتلاف انرژی در شــهرک فرهنگیــان از دیگر 
پروژه های بوده که مجوز اجرای آنها اخذ شده است.

ساخت۱۶۸هزارواحدمسکن
درشهرهایجدید

معاون وزیر راه و شهرســازی گفت: قرارداد ۱۶۸ 
هزار واحد نهضت ملی مســکن در شــهرهای 
جدیدمختلف منعقد شده است . سعید غفوری، 
مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید با بیان 
اینکه در نهضت ملی مســکن تا به امروز قرارداد 
۱۶۸هزارو  ۳۸۹ منعقد شده است گفت: ۵۰ هزار 
واحد در قالب قراردادهای مشارکت و خودمالکی در 

حال احداث است.
وی افزود: از این تعداد ۵هزار ۴۳۳ واحد ســهند، 
پرند و فولاد شهر افتتاح کردیم و در ۳۳ ماه گذشته 
عملکرد  خوبی داشــته ایم. غفوری  با بیان اینکه 
مساکن مهر باقی مانده ۶۰ هزار و ۳۴۶ واحد در 
شــهرهای جدید باقی مانده بود که آنها افتتاح و 
تحویل داده ایم گفت:  ۱۸ هزار واحد مسکن مهر 
باقی مانده است و طبق برنامه ریزی صورت گرفته 

تا پایان امسال به بهره برداری می رسد.
او بیان کرد: ۲هزار و۲۸۴ میلیارد تومان از محل 
صندوق ملی مسکن تامین کرده ایم و تا به امروز 
هیچ مبلغ اضافی از متقاضیان مســکن مهر تا به 
امروز دریافت نکرده ایم. وی یادآور شــد: ۸ هزار 
هکتار تامین زمین شــد و ۳۳۰هزار واحد تامین  

نهضت ملی مسکن  اراضی انجام شد.

خبر

کل تســهیلات پرداخــت 
شده شــبکه بانکی طی دو 
ماهه ابتدایی سال ۱۴۰۳ به 
۷۲۱۹.۶ میلیارد ریال رسید. 
به گزارش مهر رشد تسهیلات 
قرض الحسنه ازدواج از ابتدای سال ۱۴۰۳ تا ۱۹ خرداد 
ماه سال جاری، نسبت به دوره مشابه سال قبل معادل 
۲۵.۵ درصد بوده اســت برهمین اساس از ابتدای سال 
۱۴۰۳ حدود ۴۰ همت بابــت وام ازدواج و فرزندآوری 
پرداخت شــده و مبلغ مصوب برای سال جاری حدود 

۲۰۰ همت است.
همچنین از ابتدای سال جاری تا تاریخ ۲۹ اردیبهشت 
ماه، به ۳۲ هزار و ۳۰۶ واحد مسکونی به مبلغ ۶۶.۶ هزار 
میلیارد ریال تسهیلات پرداخت شــده است. در حوزه 
حمایت شبکه بانکی از شرکتهای دانش بنیان نیز امارها 
نشــان می دهد که در دو ماه ابتدایی ســال جاری این 
تسهیلات به تعداد ۷۳۸ شرکت به ارزش ۱۹۳.۷ هزار 
میلیارد ریال پرداخت شده است که نسبت به مدت مشابه 

سال قبل ۱۰۰.۸ درصد رشد داشته است.

رشــد ۲۴.۷ درصدی تسهیلات پرداختی 
درسال ۱۴۰۲

هدایت اعتبار به معنای اتصال موتور خلق پول در نظام 
بانکی به زنجیره تولید و بخش حقیقی اقتصاد است. در 
این راستا، بانک ها می توانند اعتبارات را به سوی اهداف 
خاصی هدایت کنند. این سیاست می تواند با هدف توسعه 
اقتصادی انجام شــود، به این صورت که بخش هایی از 
اقتصاد به انتخاب سیاست گذار هدف گذاری شود و با 
هدایت تسهیلات به این بخش ها یا صنایع یا کارآفرینان، 
رشد در این بخش ها ســرعت بگیرد. در همین راستا با 
نگاهی به آمارهای بانک مرکزی می توان دریافت که کل 
تسهیلات پرداخت شده شبکه بانکی کشور به بخش های 
مختلف اقتصادی طی سال ۱۴۰۲ معادل ۵۶۴۶۰.۳ هزار 
میلیارد ریال بوده است که نسبت به رقم دوره مشابه سال 

قبل به میزان ۲۴.۷ درصد افزایش نشان می دهد.
همچنین از کل تسهیلات پرداختی، مبلغ ۴۶۱۲۲.۰ 
هزار میلیارد ریال معادل ۸۱.۷ درصد به صاحبان کسب و 
کار )حقوقی و غیرحقوقی( و ۱۰۳۳۸.۴ هزار میلیارد ریال 
معادل ۱۸.۳ درصد به مصرف کنندگان نهایی )خانوار( 
تعلق گرفته است. ضمن اینکه با توجه به مشکلات تأمین 
مالی بخش تولید ۶۲.۴ درصد تسهیلات به سرمایه در 
گردش واحدهای تولیدی اختصاص یافته که ســهم 

صنعت در این بخش نیز ۸۲ درصد است.
بدون تردید، یکــی از دلایل حفظ روند مثبت رشــد 
اقتصادی در دولت ســیزدهم با وجود سیاســت های 
ســخت گیرانه برای کنترل ترازنامــه بانک ها، تقویت 
روش های حمایت از تولید بوده اســت. در حوزه تأمین 
مالی تولید اقدامات مؤثری در رابطه با تأمین ســرمایه 
در گردش واحدهای تولیدی، و نیز تقویت تأمین مالی 
غیر تورمی اقتصاد و همچنین هدایت اعتبارات بانکی 
به سمت فعالیت های تولیدی مولد و اشتغال آفرین بویژه 
شرکت های دانش بنیان صورت گرفته است که همانگونه 

که امار عملکرد در دو ماهه ســالجار نشان می دهد این 
سیاست پولی درسالجاری نیز تداوم دارد.

در حال حاضر و بر اساس آمار بیش از ۹۲ درصد تأمین 
مالی کشور بر عهده نظام بانکی است و ۸ درصد بقیه هم 
از طریق دیگر شیوه های تأمین مالی مانند بازار سرمایه 
و سرمایه خارجی تأمین می شود شبکه بانکی در دوران 
دولت سیزدهم کارنامه قابل دفاعی در حوزه حمایت از 

تولید و توسعه پرداخت تسهیلات به خانوار دارد.

رشد ۳۶.۲ درصدی پرداخت تسهیلات در 
شبکه بانکی

آمارها نشان می دهد که شبکه بانکی در راستای بهبود 
ســهم خانوادر از کل تســهیلات پرداخت گام مؤثری 
برداشته اســت به گونه ای که در کنار تسهیل گری در 
پرداخت این تسهیلات شاهد رشــد وام های پرداختی 
در این حوزه نیز هســتیم به طوری که سهم خانوار در 
این حوزه از ســهم خانوار ۱۳.۳ درصد در سال ۱۴۰۰ 
با افزایش ۵ درصد به ۱۸.۳ درصد رســیده اســت و با 
وجود محدودیت در تســهیلات پرداختــی برای کل 
شبکه بانکی تسهیلات پرداختی به خانوارها طی سال 
۱۴۰۲ نسبت به سال ۱۴۰۱ معادل ۴۵.۶ درصد رشد 
داشته است. از کل تسهیلات پرداختی طی سال ۱۴۰۲، 
مبلغ ۱۴۱۸۳.۸ هزار میلیارد ریال معادل ۲۴.۷ درصد 
به صورت تســهیلات خرد )کمتــر از ۳ میلیارد ریال( 
اعطا شده اســت. لازم به توضیح است با توجه به اینکه 
تســهیلات پرداختی در قالب کارت های اعتباری نیز 
در بخش خانوار پرداخت شــده اســت، با این اوصاف 
ســهم بخش خانوار از ۱۸.۳ درصد، به ۱۹.۸ درصد کل 

تسهیلات پرداختی نیز افزایش می یابد.

تحقق ۱۰۷ درصدی پرداخت تسهیلات قرض 
الحسنه ازدواج در سال ۱۴۰۲

در زمینه وام ازدواج و در سال ۱۴۰۰ عملکرد نظام بانکی 
معادل ۱۰۰.۱ درصد و در ســال ۱۴۰۱ عملکرد ۹۴.۳ 
درصد بوده است، همچنین در سال ۱۴۰۲، با اختصاص 
منابع برای افزایش پرداخت وام ازدواج در سال ۱۴۰۲ 
عملکرد پرداخت این تســهیلات در این سال به ۱۰۷ 

درصد رسید. همچنین کل سهمیه تعیین شده برای وام 
قرض الحسنه ازدواج در سال ۱۴۰۲، معادل ۱,۴۷۵ هزار 

میلیارد ریال است.

پرداخت ۴۶۰ هزار میلیارد ریال تسهیلات 
قرض الحسنه فرزندآوری در سال ۱۴۰۲

بنا به اعلام بانک مرکزی و بر پایه گزارش های این بانک، 
در سال ۱۴۰۰، ۰.۳ هزار میلیارد ریال، در سال ۱۴۰۱، 
۳۳۴.۲ میلیارد ریال معادل ۸۲۶.۱ فقره، سال ۱۴۰۲، 
۷۴۰ فقره به ارزش ۴۶۰ هزار میلیارد ریال و از ابتدای 
سال جاری تا ۲ تیر ماه، ۱۰۳ هزار فقره به ارزش ۹۰ هزار 
میلیارد ریال به متقاضیان تسهیلات پرداخت شده است.

پرداخت ۳۱۵.۵ هزار میلیارد تســهیلات 
ودیعه مسکن در سال ۱۴۰۲

درخصوص تسهیلات پرداختی ودیعه مسکن، به تعداد 
۴۲۸ هزار و ۲۳۹ واحد به مبلغ ۳۱۵.۵ هزار میلیارد ریال 
تسهیلات پرداخت شده است. همچنین از ابتدای سال 
جاری تا تاریخ ۲۹ اردیبهشت ماه به ۲۹ هزار و ۹۰۷ واحد 
مســکونی به مبلغ ۴۰.۵ هزار میلیارد ریال تسهیلات 

ودیعه مسکن پرداخت شده است.

پرداخت ۵۷۴ هزار میلیارد ریال تسهیلات 
قرض الحسنه اشتغال

در ســال ۱۴۰۲، ۵۷۴ هزار میلیارد ریال تسهیلات به 
مشــاغل خانگی و ۲۷ هزار میلیارد ریال تسهیلات به 
مشاغل خانگی پرداخت شده است. همچنین در سال 
۱۴۰۱، ۲۷۰.۲ هزار میلیارد ریال و ۲۱.۱ میلیارد ریال 
تسهیلات به ترتیب به بخش اشتغال و مشاغل خانگی 
اختصاص یافته اســت. یادآور می شود در سال ۱۴۰۰، 
مبلغ ۶۱.۸ هزار میلیارد ریال تسهیلات به بخش اشتغال 
و ۲.۱ هزار میلیارد ریال تســهیلات به بخش مشاغل 
خانوادگی اعطا شده است. همچنین درعملکرد بانک ها 
در حوزه ماده )۴( قانون جهش تولید مسکن تا انتهای 
ســال ۱۴۰۲، با تعداد ۷۷۰ هزار و ۱۴۹ واحد مسکونی 
به ارزش ۲۵۴۰.۹ هزار میلیارد قرارداد منعقد شده است. 
همچنین از ابتدای سال جاری تا ۲۹ اردیبهشت ماه سال 

جاری نیز با تعداد ۵۰ هــزار و ۱۰۷ هزار واحد به مبلغ 
۱۸۴.۷ هزار میلیارد قرارداد منعقد شــده است. در این 
باره لازم به توضیح است که در سال ۱۴۰۲، به تعداد ۶۰۲ 
هزار و ۷۳۰ واحد مسکونی به مبلغ ۱۲۹۵.۴ هزار میلیارد 
ریال تسهیلات پرداخت شده است. خاطرنشان می شود،

رشد ۱۰۰.۸ درصدی تسهیلات دانش بنیان 
در دو ماهه ابتدایی سال ۱۴۰۳

در سال ۱۴۰۲، به تعداد ۲۹۳۶ شرکت به ارزش ۲۶۹۹.۴ 
هزار میلیارد ریال تســهیلات پرداخت شده است. که 
این رقم نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۵۲.۲ دصد 
افزایش داشته است. همچنین در سال ۱۴۰۱ به تعداد 
۲۱۱۳ به ۱۷۷۴.۱ هزار میلیارد ریال تسهیلات پرداخت 
شده است که نبست به مدت مشابه سال قبل ۱۶۵ درصد 
افزایش داشته است. گفتنی اســت در سال ۱۴۰۰ به 
۱۳۶۲ شرکت به ارزش ۶۶۹.۴ هزار میلیارد تسهیلات به 
شرکت های دانش بنیان پرداخت شده است که این رقم 
۱۰۸.۳ درصد نبست به مدت مشابه سال قبل افزایش 

داشته است.

 پرداخت ۷۶۳.۶ هزار میلیارد ریال تسهیلات 
به شرکت های دارویی

براســاس اطلاعات بانک مرکزی در سال ۱۴۰۲، مبلغ 
۷۶۳.۶ هزار میلیارد ریال تســهیلات به شــرکت های 
دارویی اعطا شده اســت که این میزان در سال ۱۴۰۱، 

۴۴۵.۲ هزار میلیارد ریال بوده است.
صدور ۷۳۴ هزار میلیارد ریال اوارق گام از ۱۳۹۹ تاکنون

اوراق گام کوتاه شــده عبارت گواهی اعتبار مولد است 
که با هدف کمک به چرخه تولید ایجاد شده است؛ در 
روش های قدیمی، بانک ها برای تأمین مالی شرکت ها 
اقدام به ارائه تسهیلات بانکی می کردند اما در روش جدید، 
بانک ها تنها با صدور اوراق گام، پرداخت وجه را تضمین 
می کنند و دیگر مبلغی پرداخت نمی کنند. بنابراین یکی 
از اهداف ایجاد این اوراق می تواند کاهش هزینه های مالی 
از دوش بانک ها باشد. به معنای دیگر، اوراق گام اوراقی 
هستند که بانک ها با هدف تأمین نقدینگی بنگاه های 
تولیدی منتشر می کنند و بنگاه های تولیدی از طریق 
این روش نیاز نقدینگی خود در تولید را برطرف می کنند.
یکی از مهمترین اهداف ایجاد گواهی اعتبار مولد، کمک 
به چرخه تولید است. این اوراق را می توان نوعی نوآوری 
در حوزه تأمین مالی تولید دانست که از بنگاه های تولیدی 
حمایت می کند. با ایجاد ایــن اوراق، بورس و نقدینگی 
نقش اصلی را بازی می کنند و اعتبار خود را در اختیار این 
بنگاه ها قرار می دهد. این بنگاه ها با استفاده از اوراق گام 
نیازی به اخذ تسهیلات بانکی ندارند. اما آخرین آمارهای 

بانک مرکزی درباره این اوراق چه می گوید؟
برپایه گزارش بانک مرکزی و در مجموع و از سال ۱۳۹۹ 
تا ۱۴۰۳، ۷۳۴ هزار میلیارد ریال اوراق گام منتشر شده 
است. براین اساس در سال ۱۴۰۳، ۲ هزار میلیارد ریال 
اوراق گواهی گام پرداخت شده است. در سال نیز ۱۴۰۲، 
برای صنایع مرتبط با خودرو، فلزات اساسی و مصنوعات 
فلزی، صنایع غذایی، منســوجات، صنایــع دارویی و 
بهداشتی، بازرگانی، لوازم خانگی و پخش و توزیع شوینده 

۱۲۷.۳ هزار میلیارد ریال اوراق گام صادر شده است.

پرداختتسهیلاتبانکیافزایشیافت

رشد پرداخت وام ازدواج و فرزندآوری

رشــد۳۰۴درصدینوسازی
بافتفرسوده

مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران از رشد 
۳۰۴ درصدی واحدهای نوسازی شده در بافت 
های فرسوده طی دولت سیزدهم خبر داد. محمد 
آیینی اقدامات انجام شــده در دولت سیزدهم 
برگزار شــد، گفت: بسته تشــویقی ۱۹ بندی 
نوسازی بافت های فرسوده به تمامی شهرها ابلاغ 
شد و نزدیک به ۳۰۰ شهر بسته تشویقی را اجرا 
کردند. وی افزود: نوسازی مسکن در بافت فرسوده 
شهری در دولت سیزدهم عرصه رکوردشکنی 
و رشــدهای فراوانی بود. آمار تعداد واحدهای 
نوسازی مســکن در بافت های فرسوده در سال 
۱۴۰۲ نسبت به ۱۴۰۰ رشد ۳۰۴ درصدی یافت.

مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید ایران 
نیز با بیــان اینکه بیش از ۸ هــزار هکتار زمین 
ساخت نهضت ملی مسکن در شهرهای جدید 
تامین شد از فرایند ســاخت بیش از ۲۱۸ هزار 
واحد مسکونی در شهرهای جدید خبر داد. سعید 
غفوری افزود: عملیات اجرایی ۱۶۸ هزار و ۳۸۹ 
واحد نهضت ملی در بخش های حمایتی آغاز شده 
است و در کنار آن ساخت ۵۰ هزار واحد دیگر نیز 
در قالب های قراردادهای مشارکتی و خودمالکی 

در سراسر کشور در حال اجراست.
مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن نیز در این 
نشست از تامین ۴۸ هزار هکتار زمین در محدوده 
شــهرها برای پروژه های نهضت ملی مسکن در 
دولت سیزدهم خبر داد و گفت: در نهضت ملی 
مسکن بالغ بر ۲,۶ میلیون واحد مسکن در حال 
اجرا و یا تکمیل شده داریم و ۵۶۰ هزار واحد نیز 
تحویل شده است که کار بسیار بزرگی بود و اگر 
پیچیدگی تامین زمین نبود می توانستیم، آمار 

بالاتری را ارائه دهیم. 
ارسلان مالکی افزود: در دولت سیزدهم ۴۸ هزار 
هکتار زمین در محدوده شهرها تامین شد و این 
جدای از زمین های شهرک ها و روستایی است. 
این در حالی اســت که تمام مسکن مهری که 
ساخته شده بود ۵۹۰ هزار واحد بود و حدود ۸ 

هزار هکتار زمین تامین شده بود.

ممنوعیتوارداتلوازمآرایشی
بهکشور

رئیــس اداره پیشــگیری و مقابله بــا قاچاق 
فرآورده های سلامت اداره کل بازرسی سازمان 
غذا و دارو با تاکید بر ممنوعیــت واردات لوازم 
آرایشی به کشــور گفت: بسیاری از محصولات 
آرایشی و بهداشتی که با عنوان برندهای خارجی 
به فروش می رســد، تولید کارگاه های غیرمجاز 

زیرپله ای پاکستان است.
به گزارش ســازمان غذا و دارو، حامد عبدی با 
اشــاره به اینکه واردات محصولات آرایشــی و 
بهداشتی از سال ۹۷ توسط وزارت صمت به کشور 
ممنوع اعلام شده است، افزود: در حال حاضر اکثر 
محصولات آرایشی و بهداشتی خارجی در سطح 

عرضه کالاهای قاچاق و یا تقلبی هستند.
وی اظهار داشت: محصولات آرایشی و بهداشتی 
به دو نوع کالای قاچاق و کالای تقلبی تقســیم 
شــدند که کالای قاچاق بــه دو نــوع قاچاق 
محصولات اصلی و دیگــری محصولات تقلبی 
یافت می شوند؛ به عنوان مثال محصولات آرایشی 
بهداشــتی با برندهای معروف آمریکایی که در 
کشــور پاکســتان به صورت زیر پله ای تولید و 
با قیمت همان برند کارخانــه اصلی به فروش 

می رسد.
رئیــس اداره پیشــگیری و مقابله بــا قاچاق 
فراورده های سلامت اداره کل بازرسی سازمان 
غذا و دارو تصریــح کرد: در حــال حاضر اکثر 
محصولات آرایشــی بهداشــتی تقلبی قاچاق 
از مبدأ کشــورهایی مثل دبی، پاکستان و هند 

افزایش یافته است.
به گفته موســی احمــدزاده رئیــس انجمن 
واردکنندگان فرآورده های بهداشــتی آرایشی 
و عطریات ایــران ،میزان قاچــاق محصولات 
آرایشــی و بهداشــتی ۲.۱ میلیارد دلار است و 
تحقیقات انجمن نشــان می دهد ایرانی ها پنج 
برابر کشورهای خاورمیانه محصولات آرایشی و 
بهداشتی می خرند که البته این آمار از نظر توسعه 
یافتگی اتفاق خوبی اســت؛ چرا که خرید لوازم 
مراقبت از پوست، هزینه های درمانی را کاهش 

می دهد.
به گفته انجمــن واردکننــدگان فرآورده های 
بهداشتی آرایشــی و عطریات ایران ، بازار لوازم 
آرایش ایران در سال ۲۰۲۲ میلادی، از ۷ میلیارد 
دلار عبور کرد و ارزش این بازار ســالانه حدود 
۳.۷۲ درصد رشد دارد و تحقیقات انجمن نشان 
می دهد ایرانی ها پنج برابر کشورهای خاورمیانه 

محصولات آرایشی و بهداشتی می خرند.

خبر
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معاون روابــط کار وزارت تعاون گفــت: در ابتدای 
دولت۹۴۰ واحد مشکل دار که در آن ها حقوق کارگران 
به تعویق افتاده یا کارگران نتوانســته اند حق خود را 
بگیرند، شناسایی شد و با همکاری تمام دستگاه ها، 
معوقات واحدهای مشکل دار به ۶۰۷ واحد رسید و ۳۸ 

درصد کاهش یافت.
»علی حسین رعیتی فرد« با موضوع »اعتلای فرهنگ 
کار، تشــکل گرایی و روابط کار در دولت مردمی« به 
تشریح عملکرد و اقدامات سه ساله دولت مردمی در 
حوزه های تشکل های کارگری و کارفرمایی، بازرسی 
کار و فعالیت های جامع فرهنگی و اجتماعی پرداخت. 
وی افزود: حوزه روابط کار تنظیم گر حوزه کار و تولید 
در کشور است. موضوعات مختلفی در این حوزه مطرح 
است و کارگران و کارفرمایان به آن به شکل یک حوزه 
حاکمیتی نــگاه می کنند کــه تنظیم گر این بخش 
است. نقش حوزه روابط کار نقش موثر و تاثیرگذار و 

تعادل بخش حوزه کار و تولید است.
رعیتی فرد تصریح کرد: یکی از موضوعات مهم روابط 
کار سه جانبه گرایی اســت که باید نظرات آن ها را در 
تصمیم سازی و تصمیم گیری لحاظ کنیم. فکر می کنم 
در حوزه حکمرانی کشور معدود جاهایی هستند که 
شرکار اجتماعی نقش اصلی را دارند و حاشیه قلمداد 
می شوند. معاون وزیر تعاون خاطرنشان کرد: حوزه 
روابط کار حوزه کاملا تلفیق شده سه جانبه در کشور 
اســت که در موضوعات مختلف دوستان با ما همراه 
هستند و تلاش کردیم این موضوع سمبلی نباشد و از 
ظرفیت تشکل ها استفاده کنیم تا ما را در رسیدن به 

اهداف خود حمایت کنند.
وی افزود: موضوعات حوزه روابط کار متعدد اســت 
که از میان آن می توان به عدالت مزدی اشــاره کرد. 
عدالت مزدی باید حتمــا در واحدهای بالای ۵۰ نفر 
عملیاتی شود تا تمام کارگران با توجه به قابلیت هایی 
که دارند از عدالت مزدی بهره مند شوند. تا قبل از این 
کارشناسان حوزه روابط کار مجوز طرح طبقه بندی 
مشاغل را داشتند اما در دولت سیزدهم اعلام کردیم 

هر فردی که تخصص دارد و کارشناس موضوع است 
در طبقه بنــدی به ما کمک کننــد. این حلقه تنگ 
شکسته شده و این انحصار از بین رفت. سال ۱۴۰۱ 
این انحصار را شکستیم و طراحان جدیدی به ما افزوده 
شدند و به این واسطه بیش از ۲ هزار واحد مشمول این 
قانون را طبقه بندی کردیم تا کارگران به عدالت مزدی 
دست یابند. رعیتی فرد افزود: مورد دیگر مربوط به 
بیمه بیکاری بود. کسانی که به شکل غیرارادی بیکار 
می شوند باید حمایت دولت را دریافت کنند تا بتوانند 
دوباره به بازار کار برگردند. شمولیت این قانون که سالها 
قبل مصوب شده اندک است و اکنون لایحه جدید برای 
اصلاح را تقدیم مجلس کردیم تا تصویب شود. تلاش 
ویژه ای در این دولت انجام شد تا افراد متخصص دوباره 

به چرخه کار کشور برگردند.
وی گفت: در ابتدای دولت ســیزدهم ۲۴۰ هزار نفر 
مقرری بگیر بیمه بیکاری بودنــد که اکنون به ۱۶۰ 
هزار نفر رسیده و بســیاری از آن ها دوباره به محیط 
کار برگشته اند و امیدواریم در ادامه نیز تعداد مقرری 
بگیران کمتر شود. رعیتی فرد افزود: پس از تصویب 
قانون کار در سال ۶۹ بسیاری از فعالان حوزه کارگری 
می گویند این قانون باعث شده که بیش از ۹۵ درصد 
قراردادهای کار تبدیل به قراردادهای کوتاه مدت شود. 
بر اساس دستور رئیس جمهور لایحه ای را برای اصلاح 
امنیت شغلی کارگران آماده کرده و سال گذشته آن 
را برای کسانی که در مشاغل مستمر کار می کنند و 
سابقه ۵ ساله دارند بتوانند امنیت شغلی را ایجاد کنند.
وی تاکید کرد: در ابتدای دولت۹۴۰ واحد مشکل دار 
شناسایی شد. واحدهای مشکل دار واحدهایی هستند 
که در آن ها حقوق کارگران به تعویق افتاده باشــد و 
واحدهای بحرانی نیز آن هایی هســتند که کارگران 
نتوانسته اند حق خود را بگیرند. با تلاشی که با همکاری 
تمام دستگاه ها انجام شد، معوقات واحدهای مشکل دار 
را کم کنیم. واحدهای مشکل دار به ۶۰۷ واحد رسید و 
۳۸ درصد کاهش یافت. از ظرفیت های دیگر نیز برای 

احیای واحدهای نیمه فعال و غیر فعال استفاده شد

وابســتگی ۷ میلیون تنی به واردات گندم در دولت 
دوازهم طی سه سال گذشــته تبدل به خودکفایی 
و دغدغه ذخایر کالاهــای راهبردی و تامین امنیت 
غذایی رفع شد. به گزارش تسنیم، در بخشی از کتاب 
دســتاوردهای دولت ســیزدهم؛ اقدامات شاخص 
حوزه در بخش کشــاورزی و امنیــت غذایی آمده 
است: عملکرد دولت ســیزدهم باعث شده علاوه بر 
خنثی سازی تحریم ها، حمایت لازم از افزایش تولید 
کالاهای اساسی و تأمین امنیت غذایی صورت گیرد. 
ذخایر راهبردی کشــــور از ۴۵ روز به بیش از ۵ ماه 

افزایش یافته است.
مقوله امنیت غذایی بــه ویــژه خودکفایی گندم، 
خودکفایی ذرت، خودکفایی نهاده های دامی همواره 
از حوزه های مورد تاکید مقــام معظم رهبری بوده 
است. به گونه ای که این مســاله جایگاهی کمتر از 
پیشــرفت صنعتی کشــور از منظر معظم له ندارد. 
دولــت ســیزدهم در شــــرایطی شــروع به کار 
کرد که امنیت غذایی و وضعیــــت تأمین کالاهای 
اساســی در شرایط مخاطره آمیزی قرار داشت. در 
پایــان خــرداد ۱۴۰۰ در زمینــه تأمین روغن خام 
کشــور بیش از یــک میلیون تن کســری وجود 
داشــت. در زمینه تأمین شکر بیش از ۶۰۰ هزار تن 
کســری وجود داشــت و ۱,۳ میلیون تن نیز برای 
تأمین برنج کمبود به چشم میخورد. در اواخر دولت 
گذشــته، کسری گندم کشور هم ۶,۷ میلیون تــن 

و نهاده های دامــی ۱۲,۸ میلیون تن بود.
بنابراین تکمیل ذخایر کالاهــای راهبردی و تامین 
امنیت غذایی به ویژه خودکفایی در گندم از ابتدای 
کار دولت سیزدهم از دغدغه های اصلی دولت بوده 
است که از رهگذر سیاست های حمایتی از کشاورزان 
در تولید گندم و با اقداماتی همچون بالا بردن قیمت 
خرید تضمینی گندم، اجرای کشت قراردادی، جهش 
تولید در دیم زارها و تشویق کشاورزان به کشت گندم 
پیگیری شــد به گونه ای که در اثر تلاش های دولت 
پس از گذشت ۲ تا  ۲,۵ سال کشور در تولید گندم نان 

به خودکفایی رسید. دولت برای حمایت از کشاورزان 
و افزایش تولید داخلی، قیمت گذاری گندم را حتی 

بیش از نرخ جهانی تعیین کرد.
در پایان دولت دوازدهم بخش عمده گندم مورد نیاز 
کشور) در حدود هفت میلیون تنُ( از محل واردات 
تأمین می شد و میزان خرید تضمینی گندم در دولت 
دوازدهم کاهش چشمگیری پیدا کرده بود. میزان 
خرید تضمینی گندم در سال ۱۴۰۰ در  ابتدای کار 
دولت سیزدهم حدود ۴,۵ میلیون تن بود که در سال 

۱۴۰۱  به رقم ۷,۵ میلیون تنُ رسید.
بنابراین دولت ســیزدهم در سال نخست با کاهش 
پنج میلیون تنُی واردات گندم، بیش از ۲ میلیارد دلار 
صرفه جویی ارزی داشت. در سال دوم فعالیت دولت 
سیزدهم، تولید گندم به حدود ۱۳ تا  ۱۳,۵ میلیون 
تنُ رسید که دولت توانست بیش از ۱۰,۵ میلیون تنُ 
از این محصول را به شکل تضمینی خریداری کند و 

واردات به کمترین میزان خود رسید.
در نتیجه حجم تولید گندم در کشور به بیش از ۲,۵ برابر 
افزایش یافت و میزان پرداخت دولت به گندمکاران به 
هفت برابر رسید توفیق دولت در افزایش خرید گندم 
نسبت به سال  های گذشته ریشــه در تدابیر عدیده 
ای دارد: قیمت گذاری مناسب، اعلام به موقع قیمت، 
اجرای کشت قراردادی )ارائه کودهای پایه و بذر(، تغذیه 
گیاهی و حمایت کودی دولت. اقدامات حمایتی دولت 
سیزدهم فقط منوط به حمایت از کشاورزان در تولید 
محصول گندم نبوده است، بلکه در محصولاتی همچون 
برنج، جو، پنبه، چغندرقند و دانه های روغنی نیز روند 
افزایش تولید و عملکرد در واحد سطح رخ داده است. 
بنابراین با توجه به اینکه تحریم ها علیه ایران بیشترین 
تأثیر را در بخش تولیدات کشاورزی و مواد غذایی ایران 
داشته است، عملکرد دولت سیزدهم باعث شده علاوه 
بر خنثی سازی تحریم ها، حمایت لازم از افزایش تولید 
کالاهای اساسی و تأمین امنیت غذایی صورت گیرد. 
ذخایر راهبردی کشــــور از ۴۵ روز به بیش از  ۵ ماه 

افزایش یافته است.

وابستگی ۷ میلیون تنی واردات گندم تبدیل به خودکفایی شدکاهش ۳۸ درصدی واحدهای تولیدی مشکل دار 
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3 بازار

رئیس اتحادیه بارفروشــان گفت: تولید و عرضــه میوه های نوبرانه 
تابستان نسبت به سال قبل ۲۰ درصد افزایش یافته است. اکبر یاوری 
گفت: با افزایش دمای هوا و ازدیــاد عرضه میوه های نوبرانه، قیمت 

نسبت به هفته قبل ۲۵ تا ۳۰ درصد کاهش یافته است.
او قیمت هرکیلو هلو در میدان مرکزی را ۲۵ تا ۳۰ درصد اعلام کرد 
و افزود: نرخ کنونی هرکیلو زردآلو ۶۰ تا ۸۰ هزارتومان، شــلیل ۳۰ 
تا ۶۰ هزارتومان، گیلاس ۵۰ تا ۱۲۰ هزارتومــان، آلبالو ۴۰ تا ۶۰ 

هزارتومان، آلو شابلون ۳۰ تا ۸۰ هزارتومان، سیب گلاب ۶۰ تا ۱۰۰ 
هزارتومان، انگور یاقوتی ۵۰ تا ۱۲۰ هزارتومان، توت فرنگی ۵۰ تا 
۱۰۰ هزارتومان، آلو قطره طلا ۳۰ تا ۶۰ هزارتومان و آلو سیاه ۲۰ تا 

۵۵ هزارتومان است.
یاوری قیمت کنونی هرکیلو هندوانه ۵ تا ۱۵ هزارتومان، ملون ۱۰ تا 
۲۰ هزارتومان، طالبی ۱۰ تا ۱۸ هزارتومان، جانا ۱۲ تا ۲۵ هزارتومان 

و خربزه ۱۰ تا ۱۸ هزارتومان اعلام کرد.

رئیس اتحادیه بارفروشــان با بیان اینکه تولیــد و عرضه میوه های 
تابستانه و نوبرانه نسبت به سال قبل ۲۰ درصد کاهش یافته است، 
افزود: طی روزهای اخیر، توزیع میوه های نوبرانه نسبت به قبل ناشی 
از تشدید گرمای هوا روزانه هزار تا هزار و ۵۰۰ تن افزایش یافته است. 
او درباره آینده بازار میوه های نوبرانه گفت: با توجه به شرایط تولید 
و عرضه پیش بینی می شود که قیمت تا ماه آتی در همین محدوده 

باشد.

معاون زراعت وزارت جهاد کشــاورزی گفت: خوشبختانه با تدابیر 
انجام شــده امســال نیازی به واردات گندم نداریم. علیرضا مهاجر 
معاون زراعت وزارت جهاد کشــاورزی در میز اقتصاد گفت: توسعه 
همکاری  ها، انتقال دانش و تبادل اطلاعــات و تجربیات در زمینه 
احیا و غنی  ســازی جنگل ها، مقابله با بیابان زایــی، ایجاد و تقویت 
سیستم های هشــدار زودهنگام خطر، تثبیت شن های روان و مهار 
کانون های بحرانی و توســعه کشاورزی هوشــمند به اقلیم توسط 
 کشــورهای عضو بریکس، اقدامی موثر برای ارتقای امنیت غذایی 

خواهد بود.
او افزود: کشورمان با توجه به موقعیت جغرافیایی ممتاز و مزیت های 
ترانزیتی فراوان،  تقاطع کریدورهای ترانزیتی شمال - جنوب و شرق 
- غرب و با دارا بودن بنادر تجاری در حاشیه دریای خزر، خلیج  فارس 
و دریای عمان، شــرایطی را بوجود آورده است تا از طریق همکاری 
با اعضای بریکس، شبکه های تجاری در حوزه کشاورزی در سطوح 
منطقه ای و بین المللی را گسترش دهد و تجارت را با بالاترین بهره  
وری و کمترین هزینه تسهیل کند. به طور یقین جمهوری اسلامی 
ایران شریکی مطمئن و موثر در همکاری های دو و چندجانبه خواهد 

بود.
مهاجر تصریح کرد: با توجه به تحریم ها بحث از جلوگیری از تبادلات 

کالا در بخش کشاورزی و بخصوص رفت و آمد کشتی های باری در 
این خصوص در میان اعضای بریکس مدنظر بوده است.کشور ما در 
یک نقطه خاص برای صادرات کالایی و کریدور خاص حمل و نقلی 
به شــمار می رود،به طور کلی ۴۰ درصد تجارت غلات جهان برای 
اعضای کشورهای عضو بریکس است،جمهوری اسلامی ایران تلاش 
خواهد کرد تا موانع موجود بر سر راه توسعه همکاری های کشاورزی 
بریکس را از میان برداشته و متقابلا از کشورهای عضو نیز این انتظار 
 را دارد، تا دریچه جدیدی از مناسبات اقتصادی و تجاری کشاورزی

 را بگشایند.
معاون زراعت جهاد کشــاورزی تصریح کرد:خوشبختانه در بحث 
تولید گندم در شــرایط خوبی قرار داریم به طوری که سال گذشته 
در مجموع ۱۰.۵ میلیون تن گندم از کشــاورزان کشور خریداری 
شد و با پیش بینی های صورت گرفته امسال خرید گندم از مرز ۱۱ 
میلیون تن عبور خواهد کرد. مهاجر افزود: یکی از برنامه های مهم 
اعضای بریکس داشتن یک ارز مناسب و یک بانک مشترک است تا 
بتوانند از این طریق تجارت راحت را داشــت و این موضوع در حال 

پیگیری است.
در ادامه رضایی رئیس کمســیون کشــاورزی اتاق بازرگانی ایران 
گفت:مــا صرفا نبایــد روی کشــورهای بریکس متمرکز باشــیم 

بلکه برای امنیت غذایی باید با کشــورهای دیگــر مبادله و تجارت 
داشته باشــیم. باتوجه به کم آبی در کشــور بهتر است صادرات و 
واردات محصولات گســترش یابد،صادرات مرکبــات ما به چین 
 یکی از بحث های مهم اســت ولــی نباید به بریکــس تک بعدی 

نگاه کرد.
رضایی ادامه داد: بریکــس فرصت طلایی برای صادرات محصولات 
کشاورزی باشد ولی باید یک زنجیره درست در کشور در زمینه های 
مختلف فراهم شود،متاسفانه تصمیم های نادرست شرایط را برای 
کشاورز و یا صادرکننده مشکل ســاز کرده است. یکی از مشکلات 
کشاورزی کشــور نبود مکانیزم درســت در این زمینه است و این 
مستلزم همکاری های زیربط است،خوشبختانه سیب کشور ما دارای 
کیفیت بالایی است ولی بدلیل نداشتن برندینگ مناسب نتوانستیم 

صادرات را افزایش دهیم.
رضایی افزود: اهمیت محصول ســیب زمینی در سبد غذایی مردم، 
مشخص است. این شــوک ناگهانی به بازار صادراتی این محصول 
انگیزه کشاورزان را برای تولید ســال آتی به شدت تحت تأثیر قرار 
می دهد و دومینویی که از کاهش چشــمگیر صادرات شروع شود 
در نهایت به افزایش افراطی قیمت ها در بــازار مصرف داخل ختم 

خواهد شد.

دولت برای کنتــرل بازار اجاره بها باید واحدهای مســکونی 
خالی را شناســایی و آن ها را به چرخه عرضه و تقاضای بازار 
برگرداند. به گزارش مهر، دولت برای کنتــرل بازار اجاره بها 
باید واحدهای مسکونی خالی را شناسایی و آن ها را به چرخه 
عرضه و تقاضای بازار برگرداند. این مهم که تأثیر چشم گیری 
بر بازار اجاره دارد، جز از طریق سامانۀ املاک و اسکان اتفاق 
نمی افتد. به همیــن علت یکی از مهم تریــن کارهای دولت 
 آینده در حوزه مسکن باید تکمیل و استفاده از سامانۀ املاک

 و اسکان باشد.
در ســال های اخیر تولید و عرضۀ مسکن و رشد غیرمنطقی 
قیمت مسکن قدرت خرید و استطاعت مسکن برای مردم را 
بسیار کاهش داده است و بسیاری از اقشار جامعه از خرید خانه 
باز مانده اند. به همین دلیل عمــدۀ خانوارهای ایران به ناچار 
متقاضی مسکن اجاره ای شده اند. روانه شدن مردم به سمت 
اجاره نشــینی خود ســبب افزایش قیمت اجاره بها هم شده 
است. این موضوع درحالی است که طبق گزارش مرکز آمار در 

۱۳۹۵، حدود ۲.۶ میلیون خانۀ خالی در کشور وجود داشت.
وجود خانه های خالی، امری ذاتی در بازار مســکن اســت. 
بسیاری از خانه ها به دلیل وراثت، مهاجرت یا خانۀ تعطیلاتی 
ممکن است خالی بمانند؛ که بسیار طبیعی است. موضوعی 
که وجود خانه های خالی در ایران مهم می کند، اختلاف آن با 
متوسط نرخ کشور است. براساس سرشماری نفوس و مسکن 
در سال ۱۳۹۵، خانه های خالی طی سال های ۱۳۸۵ تا ۱۳۹۵ 
حدوداً چهاربرابر شده است. از ۶۳۳ هزار واحد در سال ۱۳۸۵ 

به ۱.۶ میلیون واحد در سال ۱۳۹۰ رسیده است. 
این عدد در سال ۱۳۹۵، همان ور که پیش تر ذکر شد، ۲.۶ بود. 
در این بازۀ زمانی ده ساله نرخ واحدهای مسکونی خالی کشور 
از ۴.۲ درصد به ۱۱.۳ درصد در ســال ۱۳۹۵ افزایش یافت. 
این آمار نشان می دهد که مســکن یک بازار کم ریسک برای 
سرمایه گذاری است. به همین دلیل مردم برای سرمایه گذاری 

به این بازار جذب شدند.
در خصوص خانه های خالی و تأثیر آن بر بازار اجارۀ مســکن 

محمد سرگزی، نماینده مردم زابل و زهک گفت: »مهم ترین 
راهکار کنترل اجاره بهای مسکن، شناسایی خانه های خالی 
است.« به اعتقاد او مهم ترین کار دولت برای کنترل اجاره بها 
شناســایی خانه های خالی و بازگردانی آن ها بــه بازار اجارۀ 
مسکن است. علت اهمیت شناسایی خانه های خالی این است 
که تا دولت نداند چه تعداد خانه، در کجای کشور خالی هستند 
و چه وضعیتی دارند، نمی تواند برای این حوزه تصمیم درستی 
اتخاذ کند. راه شناسایی واحدهای مسکونی خالی، »سامانۀ 

املاک و اسکان« است.
سامانۀ املاک و اسکان مرجعی از وضعیت اسکان مردم ایران 
است. این ســامانه، بازوی اجرایی دولت برای اخذ مالیات از 
خانه های خالی است. اخذ مالیات از خانه های خالی به عنوان 
یکی از مهم ترین ابزارهای کنترل بازار مسکن به شمار می رود. 
نمایندۀ مردم زابل و زهک در مجلس شورای اسلامی تصریح 
کرد: »قانون اخذ مالیات از خانه هــای خالی اقدام خوبی در 
مجلس است که با تصویب این قانون آغاز شد؛ اما از آنجایی که 

این قانون به درستی اجرا نشد، آثار خوب آن را مردم نتوانستند 
لمس کنند.«

دولت برای آنکه بتواند خانه های خالــی، را به چرخه عرضه 
و تقاضا برگرداند، باید اطلاعات دقیقی از ســاکنان، مالکان و 
مستأجران املاک کشور داشته باشد. سامانۀ املاک و اسکان 
به همین منظور راه اندازی شــد؛ اما تا به امروز به درســتی 
اجرا نشده اســت. مالیات بر خانه های خالی یکی از ابزارهای 
مهم قانونی است که به واســطۀ آن منابع موجود مسکن را 
شناسایی و آن را به بازار مســکن عرضه می کند. با توجه به 
چالش هایی که در این زمینه وجود دارد، ثبت اطلاعات تمامی 
 افراد در ســامانۀ املاک و اســکان می تواند اوضاع نابسامان 

مسکن را درست کند.
همچنین دیگر اثر مالیات بــر خانه های خالی، کنترل قیمت 
مسکن اســت. مالیات بر واحدهای مســکونی خالی موجب 
عرضۀ این واحدها خواهد شد. این عرضه یا در بازار اجاره یا در 
بازار مسکن ملکی اتفاق می افتد. همین دلیل، عامل کاهش 

قیمت اجاره بها و قیمت مسکن است. بررسی مطالعات جاش 
گوردون، استادیار دانشکدۀ سیاست عمومی دانشگاه سایمون 
فریزر کانادا، نشان می دهد با وضع مالیات بر خانه های خالی در 
برخی شهرهای کانادا، قیمت مسکن در این شهرها از ۱۵ تا ۳۰ 

درصد کاهش یافته است.
پس از آنکه خانه های خالی شناســایی شــد، مالیات برای 
مالکانی که به قصد کسب سودهای غیرمنطقی به بازار مسکن 
گام گذاشته اند، هزینه ایجاد می کند. این اقدام مالکان دارای 
تعداد زیاد خانه را به عرضه واحدها یا پرداخت مالیات هدایت 
می کند که در هر دو حالت بــرای بخش عمده مردم منفعت 
خواهد داشت. بنابر آنچه تا اینجا گفته شد، برنامۀ پیش روی 
دولــت چهاردهم برای کنتــرل و کاهش قیمــت اجاره بها، 
تکمیل و استفاده از سامانۀ املاک و اسکان باید باشد. به گفتۀ 
سرگزی، اگر قوانین حوزۀ مســکن به درستی اجرا شوند هم 
قیمت اجاره بها کاهش می یابد و هم ساخت مسکن افزایش 

پیدا می کند.

تولید میوه های تابستانه ۲۰ درصد افزایش یافت

نیازی به واردات گندم نداریم

کنترل اجاره بهای مسکن از رهگذر سامانه املاک
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رئیــس هیات مدیره اتحادیه مرغــداران میهن 
گفت: ماهانه از ابتدای ســال بین ۱۰۵ تا ۱۰۷ 
هزار تن تخم مرغ در کشور تولید شد که نسبت 
به مدت مشــابه ســال قبل تقریباً ۳ تا ۵ درصد 
افزایش داشته است. حمیدرضا کاشانی، رئیس 
هیأت مدیره اتحادیه مرغــداران میهن درباره 
وضعیت تولید تخم مرغ در ۳ ماهه نخست سال به 
مهر گفت: ماهانه از ابتدای سال بین ۱۰۵ تا ۱۰۷ 
هزار تن تخم مرغ در کشور تولید شد که نسبت به 
مدت مشابه سال قبل تقریباً ۳ تا ۵ درصد افزایش 
داشته اســت. وی افزود: صادرات نیز نسبت به 
مدت مشابه ســال قبل ۵ درصد افزایش یافته و 

امیدواریم این روند ادامه پیدا کند.
وی با بیان اینکه در حال حاضر هر کیلو گرم تخم 
مرغ درب مرغداری ها ۴۰ هزار تومان است، ادامه 
داد: هفته گذشــته این عدد تا هر کیلو گرم ۳۰ 
هزار تومان هم کاهش یافت یعنی پایین تر از نرخ 
مصوب؛ از این رو اتحادیه ورود کرده و ۳ هزار تن 

خرید تضمینی انجام شد.
کاشانی با اشاره به قیمت این محصول پروتئینی 
در میادیــن میوه و تره بار عنــوان کرد: در حال 
حاضر هــر کیلو گرم تخم مــرغ ۲۵ هزار تومان 
پایین تر از قیمت واقعی به بازار عرضه می شود و 
این قلم از سبد غذایی خانوار در میادین میوه و 
تره بار به هر کیلو گرم ۵۰ تا ۵۲ هزار تومان بسته 
به وزن آن، عرضه می شود. در دو سال اخیر تخم 
مرغ در بین کالاهای اساســی کمترین نوسان 

قیمتی را داشته است.
رئیس هیأت مدیره اتحادیــه مرغداران میهن 
اضافه کرد: آخرین قیمت گذاری مصوب مربوط 

به اسفند ۱۴۰۱ است و از این تاریخ نرخ تخم مرغ 
با وجود افزایش حقوق و دستمزد، هزینه حمل 
و نقل، انرژی، نرخ نهاده های دامی و… تغییری 

نکرده است.
وی با بیان اینکه انجام نشــدن همسان سازی 
ممکن است پایداری تولید را با خطر مواجه کند، 
اظهار کرد: در دو ســال اخیر ایران از کشــوری 
واردکننده به کشوری صادرکننده تبدیل شده 
و برای تداوم مسیر نیاز به حمایت دارد. در یک 
سال اخیر در خرید تضمینی از سوی وزارت جهاد 
کشاورزی حمایتی نشــده و نهاده ای در اختیار 
تولیدکنندگان قرار نگرفته اســت. این امر برای 
حفظ گله هــا و تولید در نیمه دوم چالش ســاز 

است.
کاشانی در بخشــی دیگر از سخنان خود عنوان 
کرد: با وجود کاهش قیمت در این کالای اساسی 
اما مردم خیلی احســاس نمی کننــد زیرا تخم 
مرغ های توزیع شده در سطح خرده فروشی ها و 
فروشگاه های زنجیره ای با کاهش قیمت، کاهش 

نیافته و با نرخ مصوب فروش انجام می شود.
رئیس هیأت مدیره اتحادیــه مرغداران میهن 
درباره پیش بینی تولید امســال تخم مرغ بیان 
کرد: ســال گذشــته یک میلیون و ۳۰۰ هزار 
تن تخم مرغ در کشــور تولید شد و پیش بینی 
می شود امســال این عدد به یک میلیون و ۳۵۰ 
هزار تن برسد. کاشانی یادآور شد: تولید تخم مرغ 
خطی است در حالی که بازار مصرف نوسان دارد 
و معمولاً در نیمه دوم ســال، تقاضا افزایش پیدا 
می کند؛ از این رو در نیمه اول مازاد تولید ذخیره 

شده تا بازار بدون تنش مدیریت شود.

مبادلات تجاری ایران و ترکیه در ۵ماهه نخست 
۲۰۲۴ با رشــد ۵ درصدی به ۲.۳ میلیارد دلار 
رســید. به گزارش ایرنا، آمارهای منتشــر شده 
توســط اداره آمار ترکیه نشان می دهد مبادلات 
تجاری ایران با این کشور در پنج ماهه سال جاری 
میلادی به دو میلیارد و ۳۰۰ میلیون دلار رسیده 
است. این رقم نســبت به مدت مشابه سال قبل 
پنج درصد افزایش داشته است. تجارت ایران و 
ترکیه در پنج ماهه نخست سال میلادی گذشته 

۲ میلیارد و ۱۸۹ میلیون دلار اعلام شده بود.
بر اساس این گزارش، صادرات ترکیه به ایران در 
ماه های ژانویه تا می ۲۰۲۴ با رشد ۱۶درصدی 
نسبت به مدت مشابه سال قبل به یک میلیارد و 

۳۴۰ میلیون دلار رسیده است.
ترکیه در ماه های ژانویه تا می ۲۰۲۳ بالغ بر یک 

میلیارد و ۱۵۱ میلیــون دلار کالا به ایران صادر 
کرده بود؛ اما واردات ترکیه از ایران در پنج ماهه 
نخست ۲۰۲۴ کاهش هفت درصدی نسبت به 
مدت مشابه سال قبل داشته و از یک میلیارد و 
۳۸ میلیون دلار در مدت مشابه سال قبل به ۹۶۰ 

میلیون دلار در پنج ماهه ۲۰۲۴ رسیده است.
بر اساس این گزارش ترکیه در پنجمین ماه سال 
جاری میلادی ۲۸۵ میلیــون دلار کالا به ایران 
صادر و ۲۶۲ میلیــون دلار کالا از ایران وارد کرده 
اســت. صادرات ترکیه به ایران در ماه می با رشد 
۱۴ درصدی نســبت به مدت مشــابه سال قبل 
مواجه شده و واردات این کشور از ایران نیز رشد ۲۰ 
درصدی داشته است. ترکیه در ماه می سال ۲۰۲۳ 
بالغ بر ۲۴۹ میلیون دلار کالا به ایران صادر و ۲۱۷ 

میلیون دلار کالا از ایران وارد کرده بود.

معــاون وزیر راه و شهرســازی گفــت: در طی 
ســه ســال گذشــته ۶۰ هزار میلیارد تومان 
سرمایه گذاری از ســوی بخش خصوصی برای 
ارتقای ظرفیت هــای بندری و دریایی کشــور 
انجام شده اســت. علی اکبر صفایی مدیرعامل 
ســازمان بنادر و دریانوردی و معاون وزیر راه و 
شهرسازی در برنامه سلام خبرنگار شبکه خبر با 
بیان اینکه توسعه در بسیاری از بخش ها به ویژه 
در بخش بندری و دریایی  تنهــا از طریق ورود 
بخش خصوصی  امکان پذیر خواهد بود،  گفت: 
در صورتی که دولــت از فرصت هایی که بخش 
خصوصی  ایجاد می کند استفاده نکند  در حوزه 

تولید و ایجاد زیرساخت ها عقب می ماند.
وی ادامه داد:  در طول سه سال گذشته  با حمایت 
های رئیس جمهور شهید  سازمان بنادر اقدامات 
خوبی در حوزه زیرساخت های دریایی و بندری 
برای بخش خصوصی فراهم کرد و توانســت از 
فرصت های ســرمایه گذاری بخش خصوصی 
استفاده کند.  صفایی گفت: ساخت بندر و  ایجاد 
موج شــکن هزینه های زیــادی دارد  و بخش 
خصوصی  به تنهایی از عهده آن برنمی آید و ما 
به عنوان دولت ســیزدهم  زیرساخت های لازم 
را فراهم کرده و در اراضــی امکانات زیربنایی از 

جمله آب، برق و گاز را فراهم کرده ایم. مدیرعامل 
سازمان بنادر اظهار کرد: تعدادی از مشوق ها را 
در این بخش فراهم کرده و تحــول خوبی را در 
حوزه  زیرســاخت های دریایی و بندری فراهم 
کرده ایم به طوری که در ســال ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ 
حدود ۶۰ هزار میلیارد تومــان قرارداد با بخش 
خصوصی منعقد کرده ایم. او بیان کرد: پیش از 
ورود دولت سیزدهم کل سرمایه گذاری که دولت 
 توانست در بخش خصوصی جذب کند تنها ۲۰ 

همت بود.
صفایی اظهــار کرد: در بخش بنــادر بزرگ هم 
سرمایه گذاری خوبی صورت گرفت و در بخش  
بنادر کوچک و محلی هم  از سرمایه گذاری های 
محلی  و دولتی استفاده شد و در بنادر محلی از 
جمله ســیرک، اروندرود کنار، بوموسی  و بندر 
خمیر دولت در کنار بخش خصوصی ورود کرد و 
در حال حاضر این بنادر با استفاده از ظرفیت های 

بومی و محلی اداره می شود.
معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: سازمان بنادر 
موانعی در این بخش نمی بیند و در حال حاضر از 
سرمایه گذاری بخش خارجی هم استفاده شده و 
تا یک ماه آینده هم قرارداد سرمایه گذاری با سه 

کشور خارجی جدید امضا می شود.

رییس ســازمان خصوصی 
سازی گفت: تاکنون ۲ هزار 
و ۵۰۰ ملک مــازاد دولت 
شناســایی شــده که این 
سازمان در تلاش است که 
این میزان را به ۴ هزار ملک برساند. ابراهیم بازیان، رئیس 
سازمان خصوصی ســازی اظهار کرد: در حال حاضر در 
سازمان خصوصی ســازی بیش از ۲ هزار و ۵۰۰ ملک 
به عنوان مازاد در استان ها شناسایی شده که در مرحله 
ارزش افزایی، ارزش گذاری و پیگیری فروش آنها هستیم.
وی خاطرنشان کرد: در قالب بسته های رونق استانی، 
علاوه بر موضوع مولدســازی املاک، تخصیص این 
املاک به پروژه های نیمه تمــام در قالب مصوبات 
کمیته پایش که به پیشنهاد اســتان ها تهیه شده 
است را نیز پیگیری می کنیم. بازیان در ادامه اضافه 
کرد: مولدسازی در مسیر رو به جلو و درستی است. 

امیدواریم تا انتهای ســال جاری عدد ۲ هزار و ۵۰۰ 
ملک شناسایی شده کنونی به ۴ هزار عدد برسد. وی 
درباره مولدســازی املاک مازاد گفت: عوائد حاصل از 
فروش و نیز عوائد حاصل از تغییر کاربری این املاک 
که به نوعی مولد سازی شده اند، به خزانه واریز شده و 
یا به پروژه های عمرانی نیمه تمام تخصیص می یابد. 
بازیان گفت: در برنامه سال جاری سازمان بایستی از 
محل واگذاری ها معادل ۶۰ همت به خزانه واریز شود 
و عدم تحقق این مساله یعنی کسری بودجه، یعنی این 
ســازمان در این درجه از اهمیت قرار دارد و باید دقت 
شود که این سازمان چقدر در پیشبرد اهداف توسعه 

کشور اثرگذار است.
وی تصریح کرد: در ســال جاری به اســتناد قانون 
بودجه، حدود ۱۳۰ همت رد دیون دولت به پیمانکاران 
از محل های مختلف پیش بینی شــده است که این 
عدد در حوزه مولدسازی نیز ۴۰ همت است و تکلیف 
 داریم این رقم از محل فروش، تهاتر و ســایر شئون 

مولد سازی تأمین شود.

چندی پیش نیز سرپرست سازمان خصوصی سازی 
تاکید کرد دستگاه هایی که بر سر راه مولدسازی مانع 
تراشی می کنند باید شناسایی شوند. ابراهیم بازیان با 
اشاره به لزوم آسیب شناسی در خصوص موانع موجود 
بر سر راه مولدسازی در کشور، تاکید کرد: لازم است 
دستگاه هایی که در این زمینه مانع تراشی می کنند 

شناسایی شوند.
چهاردهمین جلسه کمیته راهبری مولدسازی دارایی 
های دولت در سازمان خصوصی سازی برگزار شد. در 
این جلســه، مدیران کل امور اقتصادی و دارایی استان 
خوزستان و استان اردبیل، گزارشی از فرایند مولدسازی 
در این دو استان ارائه کردند. سرپرست سازمان خصوصی 
سازی در این جلسه، گفت: در راستای اجرای مولدسازی 
در کشــور، در صورت لزوم برای امــلاک مازاد، مصوبه 
شناســایی و واگذاری دریافت خواهیم کرد. وی خاطر 
نشــان کرد: مقاومت هایی نیز در اجرای مولدسازی در 
کشور وجود دارد که لازم است دستگاههایی که در این 

زمینه مانع تراشی می کنند شناسایی شوند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

۲۵۰۰ ملک مازاد دولت شناسایی شد

تحقق درآمدهای پايدار از محل مولدسازي
ماهانه ۱۰۵ تا ۱۰۷ هزار تن تخم مرغ تولید می شود

تجارت ایران و ترکیه به ۲.۳ میلیارد دلار رسید

سرمایه گذاری ۶۰ همتی بخش خصوصی در بنادر 

مولدسازی برای رشد و توسعه اقتصاد
عبدالمجید شیخی،اقتصاددان

نگهداری دارایی به وســیله دولت بدون مولدسازی به 
بیت المال زیان می رساند. دولت وظیفه تنظیم بازار را 
بر عهده دارد و با توجه به اینکه وظیفه قابل واگذاری 
به بخش خصوصی نیســت، یکی از ابزارهای ضروری 
آن، داشتن دارایی های مولد است که دولت در مواقع 
ضروری با فروش آن بتواند اقدامات لازم را در اقتصاد 
به تحقق برساند. قطع به یقین سال هاست در خصوص 
عدم بنــگاه داری بانک ها و زیان هــای حاصل از این 
موضوع دراقتصاد ســخن گفته می شود، اما متاسفانه 
مسوولین دولت های قبلی به این موضوع چندان ورود 
نکرده و برای سلامت و رشــد اقتصاد آن را در دستور 

کار قرار ندادند.
آنچه در بحــث واگذاری اموال بانک هــا مطرح و حائز 
اهمیت است اینکه موضوع مولدسازی بانک های کشور 
در راستای سیاست های کلان کشور است. شکی وجود 
ندارد که اموال بانک های دولتی باید مولد سازی شود و 
اموال باید بلافاصله به بخش خصوصی واقعی واگذار شود 
به این معنا که بانک نباید خود مستقیماً بنگاه داری کند 
و اموالی داشته باشد و به صورت مولد اموال و دارایی ها 
را خود مدیریت و نگهداری کند، بلکه باید حداکثر کار 
بانک این باشد که از سرمایه گذارانی که نقدینگی کافی 

برای چرخاندن چرخ تولید ندارند حمایت کند. 
مولدسازی اموال برای رشد و توســعه اقتصاد اعم از 
اینکه متعلق به دولت یا بخش خصوصی باشد، ضروری 
است. کسری بودجه سال های گذشــته به باز شدن 
ردیفی در بودجه بــا عنوان »واگــذاری دارایی های 
دولت« منجر شد. نه تنها در زمان کسری بودجه، بلکه 
در حین سرشــار بودن بودجه در راستای مولدسازی 
دارایی ها و اســتفاده بهینه از آنها واگذاری املاک و 
دارایی های راکد دولت یکی از ضروری ترین وظایف 

حاکمیت و دولت به شمار می رود.
پس این موضوع نباید بــزرگ و غیرعادی جلوه کند. 
دولت با واگذاری دارایی ها می تواند هرگونه انحصار در 
بازار را از بین ببرد و کمبودها را جبران کند. به عنوان 
نمونه، شــرکت پشــتیبانی دام و طیور وزارت جهاد 
کشاورزی زمانی که بازار مرغ با مازاد تولید مواجه باشد، 
می تواند با ذخیره سازی در سردخانه های خود بازار 
را به تعادل برساند و از سردخانه های بخش خصوصی 
استفاده کند. اگر بخش خصوصی وجود نداشته باشد یا 
ظرفیتی برای جادهی مازاد مرغ در بازار نباشد، وجود 

سردخانه برای دولت برای تنظیم بازار ضروری است.
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فناوری و 
اطلاعات

طراحیشبکهتوسعهصادراتشرکتهایدانشبنیان
محققان موفق به انجام طرح پژوهشی به نام طراحی شبکه ارتباطی توسعه صادرات 
شرکت های دانش بنیان کشور برای تسهیل و توسعه صادرات با حمایت بنیاد ملی 

علم ایران شدند.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، صادرات 
محصولات فناورانه یکی از مهمترین اقدامات در هر کشــور اســت. پیداکردن 
راهکارهای حل مشکلات صادرات از دغدغه های محققان بوده و بنیاد ملی علم 
ایران هم از طرح های تحقیقاتی در این زمینه حمایت می کند. طراحی شــبکه 
ارتباطی توسعه صادرات شرکت های دانش بنیان کشور یکی از طرح های پژوهشی 

محققان کشور، با حمایت بنیاد ملی علم ایران است.
با توجه به این که حضور در بازارهای بین المللی دیگر محدود به شرکت های بزرگ 
چندملیتی نیست و شــرکت های کوچک و متوسط نیز به شکل های مختلف در 
بازارهای جهانی حضور دارند، شکل و ساختار صادرات شرکت ها نیز با شیوه های 
گذشته متفاوت شده است. شکل حضور شرکت ها نیز فراتر از صادرات مستقیم 
محصول نهایی است و شامل مدل های متنوعی نظیر پیمان کاری و قطعه سازی، 
تولید مشارکتی، لیسانس، تأسیس شعب، خریداری یا تأسیس شرکت های محلی 

نیز می شود.
شــرکت های کوچک و متوســط به ســبب محدودیت در منابــع داخلی برای 
ســرمایه گذاری در خارج و کســب دانش مورد نیاز برای مدیریت کســب وکار 
بین الملل خود، نیاز دارند تا با همکاری و شبکه ســازی مسیر بین المللی شدن را 
طی کنند. دولت نیز برای توانمندسازی و شبکه سازی این شرکت ها برنامه های 
حمایتی مختلفی طراحی و اجرا می کند. در کشور ما رشد شرکت های دانش بنیان 
در سالیان گذشته مورد حمایت سیاستگذاران نیز قرار گرفته است و اکنون شاهد 
حضور نمونه هایی از شرکت های دانش بنیان کشور در بازارهای جهانی هستیم که 

صادرکننده محصولات  پیشرفته هستند.
با ایجاد فضای جدیــد در صادرات محصــولات ایرانی که متفــاوت از صادرات 
فرآورده های زیرزمینی مانند نفت و مواد معدنی یــا حتی محصولات با فراوری 
کم مانند پتروشــیمی اســت، زمینه برای خلق ارزش افزوده بالا با محصولات 
دانش بنیان و نوآورانه فراهم شده است. حضور شرکت های دانش بنیان در بازارهای 
جهانی نیازمند اتخاذ راهکارهای مناسب است و پیچیدگی محصولات و بازارهای 
جهانی در حوزه های با فناوری بالا حکم می کند شرکت ها برای انتخاب بازارهای 
 هدف و یافتن شــرکای مناســب و تعیین نوع حضور مناســب تلاش بیش تری 

داشته باشند.
طراحی شبکه حمایتی صادرات و بین المللی شدن شرکت های دانش بنیان ایرانی 
به شبکه سازی صادراتی شرکت های دانش بنیان و در نتیجه غلبه بر برخی موانع 

صادراتی این شرکت ها کمک می کند.
این طرح علاوه بر ارتقای شــناخت بازیگران اصلی صادرات شرکت های کوچک 
و متوسط از ظرفیت ها و اثرات شبکه سازی صادراتی به نهادهای حمایتی کشور 
کمک می کند تا تلاش ها و اقدامات خود را برای بسترســازی و تسهیل این نوع 

شبکه سازی ها افزایش دهند.

مهلتشرکتهایاینترنتیاسترالیابرایایمنیکودکان
اســترالیا به صنعت اینترنت، ۶ ماه فرصت داد تا دســتورالعمل قابل اجرایی را 
درباره نحوه متوقف کردن دسترســی کودکان به محتوای نامناسب و مستهجن 
ارائه کنند یا با دســتورالعملی روبرو خواهند شــد که دولت تعیین می کند. به 
گزارش ایســنا، کمیســر ایمنی آنلاین اســترالیا اعلام کرد به اعضای صنعت 
اینترنت، نامه ای نوشــته و از آنها خواســته است طرحی را تا ســوم اکتبر ارائه 
کنند که در آن نحــوه برنامه ریزی برای محافظــت از افراد زیر ســن قانونی از 
 مشــاهده محتوای نامطلوب از جمله مضامین خودکشــی و اختلالات خوردن، 

تشریح شده باشد.
جولی اینمن گرنت، کمیســیونر اســترالیا اعــلام کرد این دســتورالعمل باید 
استانداردهایی را برای نحوه بررسی مناســب بودن محتوا برای کاربران توسط 
فروشگاه های برنامه، وب سایت ها از جمله وب سایت های هرزه نگاری و دوستیابی، 
موتورهای جســت وجو، پلتفرم های شــبکه اجتماعی، خدمــات چت و حتی 

پلتفرم های بازی چند نفره تعیین کند.
وی اظهار کرد:  قرار گرفتن کودکان در معرض خشونت و هرزه نگاری، مایه نگرانی 
اصلی بسیاری از والدین و مراقبان اســت و آنها نقش اساسی را در این زمینه ایفا 
می کنند. اما همه چیز نمی تواند بر دوش آنها باشد. ما به صنعتی نیاز داریم که با 

قرار دادن موانع موثر، سهم خود را ایفا کند.
درخواست از صنعت اینترنت، فاز دوم دســتورالعمل های صنعت را آغاز می کند 
که تحت نظارت رگولاتوری قــرار دارد و پیش از این دســتورالعمل هایی را در 
خصوص نحوه توقف انتشــار محتوای تروریســتی یا سوءاســتفاده از کودکان، 
تائید کرده اســت. رگولاتور اســترالیایی اعلام کرد تدابیر تحت پوشــش این 
دستورالعمل شــامل احراز هویت، کنترل های والدین و نرم افزاری که محتوای 
 جنســی ناخواســته را تیره یا فیلتر می کند، کودکان را در برابــر هرزه نگاری 

محافظت می کند.
سخنگوی گوگل اعلام کرد این شرکت همکاری نزدیکی با صنعت اینترنت استرالیا 
در زمینه دستورالعمل جدید خواهد داشت و شرکت متا )شرکت مادر فیسبوک و 
اینستاگرام(، اعلام کرد این شرکت به تعامل سازنده با کمیسیونر ایمنی آنلاین ادامه 
می دهد. بر اساس گزارش رویترز، سخنگوی نهاد صنعتی DIGI که اکثر شرکت های 
اینترنتی بزرگ، از اعضای آن هستند و در دور اول دستورالعمل ها همکاری کرده 

است، اعلام کرد به دنبال ادامه تعامل با دولت و کمیسیونر ایمنی آنلاین است.

ثبت۱۸۷دســتگاهاجراییدرپنجــرهملیخدمات
الکترونیکی

معاون ســازمان اداری استخدامی از ثبت ۱۸۷ دســتگاه اجرایی در پنجره ملی 
خدمات الکترونیکی خبر داد. محمد پهلوانی در نشست خبری حاشیه نمایشگاه 
با توضیح اقدامات این سازمان طی سه سال گذشته گفت: از اقدامات مهم سازمان 
اتصال دستگاه های اجرایی به پنجره ملی خدمات الکترونیکی بود که اکنون ۱۸۷ 
دستگاه اجرایی ثبت خدمت کردند که شــهروندان به راحتی میتوانند از حق و 

حقوق خود با خبر شوند.
وی افزود: ۸۵ درصد خدمات باید به صــورت الکترونیکی و اتصال به پنجره ملی 
خدمات انجام شود و دستگاه ها باید ۲۰ درصد خدمات خود را هوشمند انجام دهند 
که هر سال ۲۰ درصد به آن اضافه می شــود. به گفته معاون حکمرانی هوشمند 
سازمان اداری استخدامی بیش از ۴۸ میلیون نفر از خدمات پنجره ملی خدمات 
الکترونیکی استفاده می کنند و ۲۴۲ دانشگاه ۲۳ شهرداری به آن متصل هستند.

پهلوانی با اشاره به آمار تراکنش های انجام شــده گفت: تا سال ۱۴۰۰ حدود دو 
میلیارد تراکنش انجام شده بود که در دولت شهید رییسی به ۱۳ میلیارد تراکنش 
رسیده اســت. وی افزود: بهبود خدمات الکترونیکی و اصلاح آن از اولویت های 
ماست و در این راستا ۱۰ دستگاه و ۵۶ خدمت شناسایی و اصلاح فرایند شده اند.

معاون سازمان اداری استخدامی در ادامه از راه اندازی سامانه شناسایی دو بعدی 
خبر داد و گفت: این سامانه در کنار هر کارمند نصب شــده و کاربران می توانند 
نظرات خود را از این طریق اعلام کنند که خوشبختانه تاکنون میزان نارضایتی 
مردم ۱۰ درصد بوده است. وی افزود: در حال حاضر روزانه بیش از ۶ هزار رأی و 

نظر از سوی مردم در سامانه ثبت می شد.

اخبار

با حمایــت معاونــت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری و بنیاد ملی 
علم ایران، صادرات محصولات 
دانش بنیان و فناور با حمایت 
از طرح های تحقیقاتی این حوزه تســهیل می شــود و 

توسعه می یابد.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری، صادرات محصولات فناورانه یکی 
از مهمترین اقدامات در هر کشــور اســت. پیداکردن 
راهکارهای حل مشکلات صادرات از دغدغه های محققان 
بوده و بنیاد ملی علم ایران هم از طرح های تحقیقاتی در 
این زمینه حمایت می کند. »طراحی شــبکه ارتباطی 
توسعه صادرات شرکت های دانش بنیان کشور« به عنوان 
یکی از طرح های پژوهشــی محققان کشور، با حمایت 

بنیاد ملی علم ایران به پایان رسیده است.
با توجه به این که حضور در بازارهای بین المللی دیگر محدود 
به شــرکت های بزرگ چندملیتی نیست و شرکت های 
کوچک و متوسط نیز به شــکل های مختلف در بازارهای 

جهانی حضور دارند، شــکل و ساختار صادرات شرکت ها 
نیز با شیوه های گذشته متفاوت شده است. شکل حضور 
شرکت ها نیز فراتر از صادرات مستقیم محصول نهایی است 
و شامل مدل های متنوعی نظیر پیمان کاری و قطعه سازی، 
تولید مشارکتی، لیسانس، تأســیس شعب، خریداری یا 

تأسیس شرکت های محلی نیز می شود.
شرکت های کوچک و متوســط به سبب محدودیت در 
منابع داخلی برای سرمایه گذاری در خارج و کسب دانش 
مورد نیاز برای مدیریت کسب  و کار بین الملل خود، نیاز 
دارند تا با همکاری و شبکه سازی مسیر بین المللی شدن 
را طی کنند. دولت نیز برای توانمندسازی و شبکه سازی 
این شــرکت ها برنامه های حمایتی مختلفی طراحی و 
اجرا می کند. در کشور ما رشد شرکت های دانش بنیان 
در سالیان گذشــته مورد حمایت سیاســتگذاران نیز 
قرار گرفته است و اکنون شــاهد حضور نمونه هایی از 
شــرکت های دانش بنیان کشــور در بازارهای جهانی 

هستیم که صادرکننده محصولات  پیشرفته هستند.
با ایجاد فضای جدید در صــادرات محصولات ایرانی که 
متفاوت از صادرات فرآورده های زیرزمینی مانند نفت و مواد 
معدنی یا حتی محصولات با فراوری کم مانند پتروشیمی 
اســت، زمینه برای خلق ارزش افزوده بالا با محصولات 
دانش بنیان و نوآورانه فراهم شده است. حضور شرکت های 

دانش بنیان در بازارهای جهانی نیازمند اتخاذ راهکارهای 
مناسب است و پیچیدگی محصولات و بازارهای جهانی 
در حوزه های با فناوری بالا حکم می کند شرکت ها برای 
انتخاب بازارهای هدف و یافتن شرکای مناسب و تعیین 

نوع حضور مناسب تلاش بیش تری داشته باشند.
طراحی شــبکه حمایتی صادرات و بین المللی شــدن 
شرکت های دانش بنیان ایرانی به شبکه سازی صادراتی 

شرکت های دانش بنیان و در نتیجه غلبه بر برخی موانع 
صادراتی این شرکت ها کمک می کند. این طرح علاوه 
بر ارتقای شناخت بازیگران اصلی صادرات شرکت های 
کوچک و متوســط از ظرفیت ها و اثرات شبکه ســازی 
صادراتی به نهادهای حمایتی کشــور کمک می کند تا 
تلاش ها و اقدامات خود را برای بسترسازی و تسهیل این 

نوع شبکه سازی ها افزایش دهند.

رشدشرکتهایدانشبنیانموردحمایتسیاستگذاراناست

تسهیل صادرات شرکت های دانش بنیان 
News kasbokar@gmail.com

بنیاد ملی نخبگان با اجرایی سازی »شیوه نامۀ شناسایی، 
رشد و تعالی دانشجویان صاحب استعداد برتر در مسیر 
نخبگی«، از توسعۀ فعالیت های نخبگانی دانشجویان 

استعداد برتر در مسیر نخبگی پشتیبانی می کند.
در طــرح »شناســایی، رشــد و تعالی دانشــجویان 
صاحب اســتعداد برتر در مســیر نخبگــی«، هر یک 
از برگزیدگان پــس از انتخاب اســتاد راهبر، »برنامۀ 
توانمندســاز« خود در مســیر نخبگی را با همکاری 
وی تدوین و اجرایی می ســازند، »برنامۀ توانمندساز« 
شامل مجموعه فعالیت هایی است که در چهار بخش 

»تحصیلی«، »تخصصی و پژوهشــی«، »مهارت های 
فردی و حرفه ای« و »فرهنگی و اجتماعی« متناسب 
با مقطع تحصیلی برگزیده و در چارچوب شــیوه نامه، 
با همکاری اســتاد راهبــر و برگزیده برای یک ســال 
تحصیلی تدوین و اجرا می شــود. همچنین به منظور 
انجام فعالیت های برنامۀ توانمندساز در مسیر نخبگی از 
سوی برگزیده، امکان بهره مندی از اعتبار و تسهیلاتی 
را فراهم می کند. اعتبار مالی انجام فعالیت های برنامۀ 
توانمندساز در اختیار استاد راهبر قرار می گیرد و صرفاً 
برای انجام فعالیت های برنامۀ توانمندســاز برگزیده 

قابل هزینه است. شایان ذکر است، بنیاد ملی نخبگان 
با اجرایی سازی »شیوه نامۀ شناســایی، رشد و تعالی 
دانشجویان صاحب اســتعداد برتر در مسیر نخبگی«، 
از توســعۀ فعالیت های نخبگانی دانشجویان صاحب 
استعداد برتر در مسیر نخبگی با هدف توانمندسازی، 
مهارت افزایی و ایجاد زمینه های رشــد و شــکوفایی 
حداکثری اســتعدادهای فردی و گروهی دانشجویان 

صاحب استعداد برتر، پشتیبانی می کند.
بر این اساس، مبتنی بر رویکرد شناسایی فعال، اطلاعات 
حائزان شرایط از مراکز مرتبط اســتعلام و بدون نیاز 

به ثبت درخواســت ذی نفعان، برای هر یک در سامانۀ 
اطلاعاتی بنیاد ملی پرونده تشکیل می شود؛ سپس از 
حائزان شرایط برای ورود به مسیر نخبگی در بنیاد ملی 

دعوت به عمل می آید.
برگزیدگان المپیادهای دانش آموزی و دانشــجویی، 
رتبه های برتر آزمون سراســری ورود به دانشــگاه ها، 
دانشجویان نمونه کشــوری، برگزیدگان رویدادهای 
معتبر و همچنین توصیه شــدگان از ســوی اساتید/ 
نهادهای معتبر، از جمله حائزان شرایط ورود به مسیر 

نخبگی بنیاد ملی هستند.

یک شــرکت دانش بنیان ایرانی موفق به تولید و طراحی 
»تایم سرور« با مزیت های مختلف نســبت به نمونه های 
مشــابه خارجی شــد. به گزارش گروه علم و آموزش ایرنا، 
تایم سرور )time server( یا NTP سرور یک دستگاه یا 
نرم افزار است که برای تهیه و ارائه زمان دقیق به دستگاه ها 
و شبکه های مختلف استفاده می شود. تایم سرورها به طور 
معمول از دستگاه هایی تشکیل شده اند که به شکل مداوم به 
یک منبع زمانی معتبر و معروف )مانند Atomic Clock یا 
GPS( متصل هستند و این زمان را به دستگاه های دیگر در 

شبکه ارسال می کنند.
کاربرد اصلی یــک تایم ســرور، هماهنگ کــردن زمان 

دستگاه ها در یک شبکه است. در یک شبکه کامپیوتری و 
یا میکروپروسسوری، اگر دستگاه ها زمان خود را به صورت 
مستقل تنظیم کنند، ممکن است هر دستگاه زمان متفاوتی 
نمایش دهد. این مشکل به خصوص در شبکه های بزرگ و 
پیچیده که شامل دستگاه های مختلفی می شوند، در مرور 

زمان قابل مشاهده است.
با استفاده از یک تایم سرور، تمام دستگاه ها می توانند از یک 
منبع مشترک جهت زمانبندی دقیق استفاده کنند و همزمان 
با یکدیگر هماهنگ شوند. استفاده از تایم سرورها در برخی 
موارد حیاتی است. به عنوان مثال، در بورس های مالی، زمان 
دقیق بسیار مهم است و تایم سرورها برای هماهنگ کردن 

زمان سیستم ها و سامانه ها در این بورس ها استفاده می شوند. 
همچنین در سیستم های اعلان اضطراری یا سیستم های 
مربوط به حمل و نقل عمومی، تجهیزات کنترل ابزار دقیق 
و نیروگاه ها هماهنگی دقیق زمان بسیار مهم است تا بتوان 
به درستی و بموقع به وقوع پیوســتن حوادث و رویدادهای 
غیرمنتظره واکنش نشان داد. در کشورهای پیشرفته یکی 
از ارکان اصلی هر شــبکه ای تایم ســرور آن است. علاوه بر 
هماهنگی زمان، تایم سرورها می توانند برای بررسی و ثبت 
زمان استفاده شوند. برای مثال، در یک سامانه هوشمند، سرور 
که باید رویدادهای مختلفی را در زمان مشخصی اجرا کند، این 
رویدادها می توانند بر اساس زمان دقیق تایم سرور اجرا شوند. 

حالا یک شرکت دانش بنیان ایرانی مستقر در پارک فناوری 
 Time(دانشگاه تهران موفق به تولید و طراحی یک تایم سرور
Server( با مزیت های مختلف نسبت به نمونه های مشابه 
خارجی شده است. مجموعه فناوری که با اتکا به تیم فنی، 
تولید و پشتیبانی متخصص در طول این سال ها محصولات و 
خدمات نوین و گسترده ای را مطابق با جدیدترین فناوری ها به 
کاربران ارائه کرده است. این شرکت دانش بنیان با هدف ارائه 
راهکارهای حوزه  تعیین موقعیت ماهواره ای، شروع به فعالیت 
کرده و زمینه اصلی فعالیت این شرکت، طراحی و تولید انواع 
گیرنده های نقشه برداری، گیرنده مرجع، ردیاب  خودرویی، 

سنسورهای تراز و غیره است.

رییس پژوهشکده ســرطان معتمد جهاددانشگاهی 
از پروژه راه اندازی مرکز تخصصی پزشــکی هسته ای 
پژوهشکده به منظور ارائه خدمات پیشرفته تشخیصی 

و درمانی به مبتلایان سرطان خبر داد.
به گزارش مهر به نقل از پژوهشــکده سرطان معتمد 
جهاددانشــگاهی، دکتر رامین صرامی فروشــانی در 
حاشــیه مراســم امضای قرارداد همکاری مشترک 
پژوهشکده و بخش خصوصی در زمینه راه اندازی مرکز 
پزشکی هسته ای با اعلام این مطلب خاطرنشان کرد: 
با راه اندازی مرکز پزشــکی هسته ای، آخرین حلقه از 
زنجیره تشخیص و درمان سرطان پستان در پژوهشکده 

سرطان معتمد شــکل گرفته و گام بلندی در تحقق 
رسالت والای پژوهشــکده و جهاددانشگاهی که ارائه 
پیشرفته ترین خدمات تشخیصی و درمانی به محروم 

ترین اقشار جامعه است برداشته خواهد شد.
وی تصریح کرد: با وجود پیشــرفت های خوبی که در 
حوزه تجهیزات پزشکی در کشــور صورت گرفته در 
زمینه تامین تجهیزات گران قیمت پزشکی هسته ای 
مشــکلاتی وجود دارد که با پیگیری ها و تلاش های 
صورت گرفته موفق به جلب مشارکت یک سرمایه گذار 
بخش خصوصی در زمینه تامین تجهیزات پت اسکن و 
اسپکت شده ایم. صرامی با اشاره به رهنمودهای موکد 

مقام معظم رهبری مبنی بــر بهره گیری حداکثری از 
ظرفیت های بخش خصوصی و مشارکت های مردمی 
در رفع نیازهای کشــور در حوزه های مختلف که در 
نامگذاری امسال نیز مورد تاکید قرار گرفته خاطرنشان 
کرد: براساس قرارداد مشارکتی که بین پژوهشکده و 
سرمایه گذار امضا شده یک مرکز مجهز پزشکی هسته 
ای در قالب یک پروژه مشترک با سرمایه گذاری ۲۰۰۰ 
میلیارد ریالی بخش خصوی راه اندازی خواهد شد که در 
مرحله اول در زمینه ارائه خدمات تشخیص زودهنگام 
سرطان فعالیت خواهد داشــت و در ادامه امکان ارائه 

درمانهای پیشرفته به بیماران را خواهیم داشت.

دکتر محمد مهدی ابراهیمــی، فعال بخش خصوصی 
که در راه اندازی مرکز پزشــکی هسته ای پژوهشکده 
سرطان معتمد همکاری دارد نیز در سخنانی با اشاره 
به گسترش موارد ابتلا به سرطان و کمبودهای شدید 
کشــور در حوزه پیشگیری، تشــخیص و درمان این 
بیماری گفت: با توجه به مشــکلات و نیازهای موجود 
در این حوزه تصمیم داشتم در زمینه کمک به بیماران 
مبتلا به سرطان سهمی داشته باشم که به لطف خدا، 
آشنایی با پژوهشکده سرطان معتمد جهاد دانشگاهی و 
دکتر صرامی، فرصت مناسب برای همکاری مشترک و 

سرمایه گذاری در این زمینه را فراهم کرد.

نشست فعالان زیست بوم صنایع خلاق در حالی با حضور 
رئیس سازمان توســعه همکاری های علمی و فناورانه 
بین المللی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری در محل خانه نوآوری و فناوری ایران 
در ازبکستان برگزار شد که جمعی از فعالان حوزه های 
مختلف صنایع خلاق، این کشور را یک بازار مناسب برای 

محصولات ایرانی توصیف کردند.
به گزارش گروه علم و آموزش ایرنا، امیرحسین میرآبادی 
که با همراهی معاون سیاستگذاری و نظارت راهبردی 
همچنین دبیر ستاد توسعه فناوری های فرهنگی و نرم 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری به ازبکستان سفرکرده است در رویداد نشست 
فعالان زیست بوم صنایع خلاق اظهار داشت: ازبکستان 
از دوره های قبل به عنوان یکی از اولویت های همکاری 

معاونت علمی بوده است.
وی با بیان اینکه، خانه نوآوری و فناوری ایران )آی هیت( 
در ازبکســتان از فعال ترین مجموعه های زیســت بوم 
فناوری و نوآوری عرصه بین المللی ذیل ماموریت های 
معاونت علمی است تاکیدکرد: به طورحتم این فضا بستر 
مناسبی برای همرسانی و شبکه سازی اکوسیستم فناوری 

و نوآوری با هدف توسعه صادراتی محسوب می شود.

یک فعال حوزه آموزش و توانمندســازی حاضر در این 
رویداد نیز اظهارکرد: با توجه به جلســات کسب و کار با 
کسب و کا رو کســب و کار با نهادهای دولتی، استقبال 
فعالان حوزه آموزش و یادگیری، تجهیزات آموزشــی، 
آزمایشگاه های مجازی، حوزه نشر و پلتفرم ها همچنین 
حوزه رویدادهای مشــترک و تمهیــد تفاهم نامه های 
همکاری مشترک و همچنین تاسیس مدرسه مشترک، 
از جمله اقدامات و دستاوردهای آنها در حوزه صنایع خلاق 

حوزه آموزش و یادگیری بود.
یاســر قرائی افزود: کمک به فروش و دســتیابی اولیه 
اشتراکات برای حوزه نشر با محوریت آموزشی و همچنین 
ایجاد برند مشــترک، از جمله پیشنهادهای طرف های 
ازبکستانی و تاجیکســتانی حاضر در برنامه اعزام هیات 

تجاری زیست بوم صنایع خلاق بوده است.
ویحمایت و ایجاد اعتماد و کمک به تسهیل ارتباط و تبادل 
و شبکه سازی طرفین ایرانی و ازبکســتانی را به عنوان 
انتظارات زیست بوم از معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 

دانش بنیان مطرح کرد.
یک فعال صنعت بازی هــای رایانه ای از بنیاد ملی بازی 
های رایانه ای به عنوان نماینده این زیست بوم نیز در این 
نشست به بیان ظرفیت ها و اقدامات شرکت های اعزامی 

این حوزه در این رویداد به مسائلی همچون تعداد جلسات 
شرکت کننده، توسعه تبادل تجاری و فروش بازی های 
ایرانی و نیز محصولات مبتنی بر سفارش طرف ازبکستانی 
همچنین امکان فروش بین المللی این محصولات و برنامه 
ریزی و حضور در رویدادهای مشترک با استفاده از ظرفیت 

و نیازمندی های طرف ازبکستانی پرداخت.
علیرضا فرهانــی تصریح کرد: آموزش بازی نویســی از 
مواردی بود که با استقبال طرف ازبکستانی مواجه شد. 
از این رو، طرفین به دنبال توسعه تعامل و تبادلات خود 
در این بخش هم بودند. حجم تبادلات فعلی با ازبکستان، 
حدود ۹۰ میلیون دلار اســت که بــا حمایت معنوی و 
تسهیل گری معاونت این حجم ظرفیت چند برابری را 

دارد.
یکی از مدیران شرکت های فعال در حوزه بازی های رایانه 
نیز در این نشست ضمن ارائه سوابق و حجم بازار شرکت 
خود و همچنین توســعه فعالیت این شرکت در روسیه 
و حوزه بریکس، وجود پایگاه هایی در کشورهای دارای 
مزایای رقابتی با محوریت آی هیــت ها و حمایت های 
معاونت علمی و فناوری را یک ضرورت خواند. جهانبخش، 
استمرار حضور فعالان زیست بوم صنایع خلاق را اصلی 
ترین عامل تحقق ماموریت های توسعه فناوری و اقتصاد 

خلاق و دانش بنیان معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری دانست.

یکی دیگر از فعالان حوزه نوشــت افزار در این نشست 
اظهارکرد: با توجه به جلسات کسب و کارها با هم برگزار 
شده، بحث قیمت گذاری و تعرفه حدود ۱۰درصدی میان 
ایران و ازبکستان با توجه به حاشیه سود پایین فعلی حوزه 
نوشت افزار از اصلی ترین چالش های این صنعت در کشور 
ازبکستان اســت. جلالیان وجود خلا فعالیت جدی در 
صنعت نوشت افزار در ازبکستان را از جمله فرصت های 

توسعه بازار این محصولات در این کشور عنوان کرد.
یکی از فعالان حوزه انیمیشن کشور نیز در این نشست 
ضمن تقدیر از حمایت ســتاد فناوری های فرهنگی و 
نرم معاونت علمی برای برگزاری این رویداد، اســتقبال 
ازبکستانی ها از تولیدات و ســریال های انیمیشنی را با 
توجه به خلا این حوزه در کشورشان، بزرگترین فرصتی 

ذکر کرد که نباید از دست برود.
مشکوری در همین راستا ایفای نقش تسهیل گری معاونت 
علمی برای راه اندازی استودیوها و توانمندسازی تولید 
کنندگان انیمیشــن ایرانی که بسیار مستعد و جلوتر از 
بسیاری از کشورهای منطقه و اطراف ایران هستند را یک 

اقدام ضروری خواند.

اجرای »برنامه توانمندساز« بنیاد ملی نخبگان در مسیر نخبگی

بومیسازی»تایمسرور«توسطیکشرکتدانشبنیان

ایجادمرکزپیشرفتهپزشکیهستهایباهدفارائهخدماتدرمانی

استقبالازپلتفرمهایآموزشی،بازیهایرایانهایوانیمیشنهایایرانی
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کشاورزي

ايــران صاحــب يكــي از 
عظيم تريــن ذخاير گياهان 
دارويي جهان است كه به دليل 
تنوع آب و هوا و تنوع خاك، 
پرورشگاه بزرگي از گياهان 
شناخته مي شود كه خاصيت درماني و دارويي 
دارند. در كشور بيش از ۸۰۰۰ گونه گياهي و حدود 
۱۰۰۰ گونه گياه دارويي وجــود دارد كه در اين 
ميان، ۶۰۰ تا ۸۰۰ گونه گياهي، دارويي بودن شان 
اثبات شده اســت. به غير از فوايد پزشكي اين 
گياهان، اشــتغالزايي و كارآفريني مهم ترين 
جنبه موردتوجه در اين بحث است. از كشت اين 
گياهان تا فرآوري و تبديل آنها به داروهاي گياهي 
زمينه مساعدي براي ايجاد شغل فراهم مي شود. 
كشور با داشتن چندين هزار گونه گياه دارويي از 
لحاظ تنوع گياهي در دنيا جايگاه ويژه اي دارد 
و مي تواند ظرفيت قابل توجهي براي به دســت 
آوردن بازارهاي جهاني در اين زمينه داشــته 
باشد. ايران پنجمين توليدكننده و صادركننده 
گياهان دارويي است، لذا تنوع گونه اي گياهان 
دارويي در ايران بســيار زياد است و ظرفيت 

 بالقوه اي در كشت و صادرات اين محصولات
وجود دارد. 

  انتقاد از خام فروشي گياهان دارويي
فاطمه ســفيدكن؛ معاون پژوهشــي موسسه 
تحقيقات جنگل و مراتع كشــور در گفت وگو 
با »كســب و كار« از صــادرات گياهان دارويي 
به صورت فرآوري نشــده )خام فروشي( انتقاد 
مي كند و مي گويد: متاســفانه در بخش گياهان 
دارويي ما با صادرات خــام اين محصول مواجه 
هستيم كه با ارزش افزوده پايين به كشورهاي 
ديگر صادر می شــود كه همان كشورها بعد از 
توليد فرآورده هاي گياهــان دارويي با قيمت 
بسيار بالاتر، آن محصولات را به ما مي فروشند. 
اين استاد دانشگاه با اشــاره به اين موضوع كه 
صادرات گياهان دارويي متاسفانه متولي خاصي 
ندارد و تنها كافي است كه مواد صادر كننده، مواد 
مجاز باشند، بر اين موضع نيز تاكيد مي كند كه 
از آنجايي كه هيچ نظارتــي بر صادرات گياهان 
دارويي نمي شــود، گاهي ما با قاچاق اين نوع 

محصولات نيز روبه رو هســتيم. وي 
بخش  در 

ديگــري از صحبت هاي خود با اشــاره به اين 
موضوع كه محصولات نهايي گياهان دارويي كه 
بيشترين ارزش افزوده را مي تواند براي كشور 
داشته باشد، هنوز جايگاهي را در اقتصاد كشور 
به دست نياورده است، ادامه مي دهد: مدتي است 
كه صادرات محصولات نهايي ما نيز آغاز شده و 

تنها محدود به اسانس نيست. 

  اجباري كردن رعايت آيين نامه هاي استاندارد
سفيدكن معتقد اســت براي اينكه از واردات 
و صادرات اســانس هاي تقلبي و افشرده هاي 
مصنوعي جلوگيري شود، سازمان استاندارد بايد 
نظارت كافي در اين حوزه با تدوين آيين نامه هاي 
لازم و اجباري كردن اجراي آنها در توليد اسانس 

داشته باشد. 
معاون پژوهشي موسســه تحقيقات جنگل و 
مراتع كشور در ادامه با تاكيد بر اينكه سازمان 

اســتاندارد يك ســري آيين نامه تدوين كرده 
است و هرچند كه اين استانداردها براي توليد 
كافي نيست، مي گويد: متاســفانه اجراي اين 
آيين نامه ها نيز اجباري نيســت و نظارتي هم بر 
رعايت اين آيين نامه ها نمي شــود كه همين امر 
باعث آشفتگي در بازار توليد، واردات و صادرات 
اسانس هاي گياهان شده است. به گفته سفيدكن 
در حال حاضر و با توجه به گستردگي گونه هاي 
گياهان دارويي تنهــا در ۱5گونه فقط آيين نامه 
استاندارد تعريف شــده است ولي اسانس هاي 
گياهي كه در كشــور مي توانند توليد و صادر 
شوند، خيلي بيشتر از اين تعداد است كه البته 
به تازگي با همكاري موسسه تحقيقات جنگل و 
مراتع، سازمان استاندارد و ستاد گياهان دارويي 

اين روند در حال شكل گيري است. 

 روند طولاني تجاري سازي گياهان دارويي
 وي در ادامه مي گويد: با توجه به حجم گياهان 

دارويــي و ارز آوري كه توليد ايــن گياهان و 
فرآورده هاي آنها در بحث صادرات مي تواند براي 
كشور داشته باشد نياز به يك برنامه ريزي دقيق 
دارد كه البته بعد از تدوين آيين نامه استاندارد 
آن را نبايد رها كرد بلكه بايد رعايت آن اجباري 
شود و يك متولي را مشخص كرد تا بر رعايت آن 
نيز نظارت داشته باشد، چون سلامت مردم در گرو 
نمونه هاي سالم و استاندارد است، چراكه تقلب 
در توليد اين محصولات بي اعتمادي را در جامعه 

نسبت به گياهان دارويي به همراه دارد.
 وي با اشــاره به اينكه ما در كشور بيش از 2۰۰۰ 
نوع گياه دارويي داريم امــا تنها 5۰ نوع آن در 
صنعت اســتفاده مي شــود، معتقد است: اين 
نشان دهنده اين موضوع اســت كه ما هنوز به 
جايگاهي مناســبی در اقتصاد توليد در كشور 
دســت نيافته ايم، هرچند كه آمار نشان دهنده 
توليد بيش از ۱۰5۰ نوع گياه دارويي اســت اما 
متاسفانه تنها 5۰ گونه آن تجاري سازي شده اند. 
به گفته ســفيدكن، كپي برداري از نمونه هاي 
خارجي نيز از مشكلات بخش توليدات گياهان 
دارويي اســت كه مهم ترين دليل آن طولاني 
 بودن فرآيند تجاري ســازي و ثبت دارو با منشا 

گياهي است .

»كسبوكار«چالشهايپيشرودربخشگياهانداروييرابررسيميكند

خروجارزازکشورباخامفروشي

فصل پاييز، فصل برداشــت مركبات 
در ايــران اســت و نوبرانه هايي مانند 
پرتقال، نارنگي و گريپ فروت به وفور 
در بازارهــاي ميــوه  و تره بــار يافت 
مي شــوند اما با اين وجــود همچنان 
واردات سه قلم ميوه، از خانواده مركبات در حال انجام است. 
براساس اعلام گمرك پرتقال، گلابي و گريپ فروت، ميوه هايي 
هستند كه در آستانه فصل پاييز به كشور وارد شده اند كه به 
گفته برخي فعالان بازار واردات اين ميوه ها براي تنظيم بازار 

صورت مي گيرد. 
چندي پيش عنايت ا... بياباني، رئيــس هيات مديره اتحاديه 
باغداران و مركبات در گفت وگو با ايســنا، با اشــاره به اينكه 
سال هاي گذشــته در زمان شــكوفه دادن باغ هاي مركبات 
محصول را پيش خريد مي كردند، گفته بود: »متاسفانه امسال 
با وجود اينكه محصول باكيفيت و مرغوبي نيز توليد شده ولي 
تاكنون باغات مركبات دست نخورده باقي مانده است.« وي 
ضمن ابراز نگراني از وضعيت بازار مركبات، به واردات بي رويه 
اين محصولات اشاره و اعلام كرد: »واردات بي رويه اي كه در 
گذشته انجام شــده و همچنان نيز ادامه دارد باعث شده كه 
در حال حاضر باغات و مركبات دســت نخورده باقي مانده و 
باغداران مركبات در نگرانــي و دلزدگي به ســر ببرند و اين 
دلزدگي به جايي رسيده كه مردم در حال رها كردن باغ هاي 

خود هستند.« 
واردات ميوه هر سال در فصل برداشت آتشي است كه به جان 
كشاورزان مي افتد. در سال هاي گذشته سياست هاي نادرست 
دولت از يک طــرف و واردات بي رويه و قاچــاق محصولات 
كشاورزي از ســوي ديگر، بخش كشــاورزي را با مشكلات 
بسياري مواجه كرد. جولان دلالان بازار ميوه از ديگر مشكلات 
كشاورزان است. در اين بين طبق پيش بيني فعالان بازار ميوه 
و اتحاديه ها امسال بازار توليد داخلي مناسب بوده و تنها درباره 

پرتقال به واردات احتياج داريم.

   ميوه ارزان مي شود
در همين حــال مجتبي شــادلو، رئيس اتحاديــه باغداران 
كشــور از كاهش قيمت ميوه در آينده نزديک خبر داده و به 
»كسب وكار« مي گويد: ســرمازدگي در اوايل سال بر باغ هاي 
غرب مازندران آنچنان تاثيرگذاشت كه در حال حاضر درختان 
پرتقال تنها داراي برگ هستند و احتمال كمبود اين ميوه  تا 
گردش ميوه عيد نوروز وجــود دارد اما آمار و اطلاعات وزارت 
جهاد كشــاورزي اين مطالب را تاييد نمي كند. شادلو تاكيد 
مي كند كه كمبودي در ميوه هاي انــار، نارنگي، ليمو، انگور، 

هندوانه، طالبي و خربزه وجود ندارد. 
اين فعال حوزه كشــاورزي با بيان اين مطلــب كه ميوه هاي 
تابســتانه ماه هاي شــهريور و مهر كــه محصولاتي همچون 
انگور، خربزه، هندوانه و طالبي هســتند بــا قيمت و كيفيت 
مناسب در حال عرضه اند مي گويد: در كنار آن ميوه مجلسي 
توانسته رضايت ها را به دست بياورد و خيار كه در چند وقت 

گذشته بسيار گران شده بود در روز گذشته قيمت آن در هر 
كيلو ۵۰۰ تومان كاهــش يافت. وي تاكيــد دارد: اگر باغات 
غرب مازندران در اوايل ســال دچار آســيب نمي شد، انتظار 
مي رفت قيمت هر كيلو انار كمتر از ۲۵۰۰ باشد. شادلو معتقد 
است كه سرماي شديدي كه در ســال 86 باعث از بين رفتن 
محصول درختان و لطمه خوردن به محصول انبارها شد، عامل 
 واردات بي رويه مركبات به ويژه پرتقال به كشور و از بين رفتن 

سرمايه بود. 

    هفتم در توليد، سي ويكم در صادرات
براساس گزارش هاي اعلام شده در حال  حاضر ايران رتبه هفتم 
توليد مركبات در جهان را دارد اما از لحاظ صادرات رتبه ۳۱ 
را دارد. بهرام بيرانوند، عضو كميسيون كشاورزي، آب و منابع 
طبيعي مجلس در گفت وگو با »كسب وكار«، با تاكيد بر اينكه 
خشكسالي و سرمازدگي به هيچ عنوان باعث كمبود مركبات 
در بازار داخلي نخواهد شــد، مي گويد: اگر خبر اعلام كمبود 
مركبات، با هدف زمينه ســازي براي واردات است، بايد اعلام 

كرد هيچ گونه كمبودي در سال جاري نخواهيم داشت. نماينده 
مردم بروجرد در مجلس شوراي اسلامي با اشاره به اين موضوع 
كه با وارد كردن هر نوع محصول كشــاورزي مخالف هستيم، 
تاكيد مي كند: اكنون كمر كشــاورز داخلي زير فشــار بازار و 
تامين نهاده خم شده و دقيقا زماني كه براي فروش محصول 
مناسب است، درها را براي واردات باز مي كنند.  به گفته عضو 
كميسيون كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس، كشاورزان 
داخلي در شمال، جنوب و جنوب شــرقي كشور، توان تامين 

مركبات مورد نياز داخل را دارند و گستره وسيعي از كشور، در 
حال توليد مركبات هستند. وي در ادامه بر اين موضوع تاكيد 
دارد كه براساس گزارش مركز پژوهش هاي مجلس، با توجه 
به گستره وسيع كشت مركبات، ميزان توليدات كاهش نيافته 
و به همين دليل هم شــاهد افزايش قيمت به دليل كمبودها 
نخواهيم بود و در صورتي كه شاهد افزايش قيمت ها در بازار 
باشيم، بي شک دليل آن، دســت درازي دلالان بوده و انتظار 

مي رود كه مسئولان به اين موضوع توجه كنند. 

»كسبوكار«اززمينهسازيبرايورودمركباتبهكشورگزارشميدهد

وارداتمرکبات؛داغيبردلکشاورزان
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گردشگری

بسياري از نقاط سواحل خليج فارس همچنان ناشناخته و بكر مانده اند و كمتر مورد 
توجه گردشــگران قرار گرفته اند و اگر بخواهيم درباره نقاط ديدني سواحل خليج 
فارس صحبت كنيم، احتمالا شما به ياد بوشهر و بندرعباس و چابهار خواهيد افتاد، 
يا از سواحل كيش و قشم نام خواهيد برد اما ما مي خواهيم شما را با بندر زيبايي آشنا 
كنيم كه كمتر به آنها پرداخته شده و هنوز اســرار و ناگفته هاي بسياري درباره آن 
وجود دارد. اگر از سمت بوشهر به سمت بندر طاهري برويد، بندر سيراف را در غرب 

اين بندر خواهيد يافت. 
راجع به تاريخ ســيراف و موقعيت جغرافيايي آن از قرون گذشــته  جغرافي دانان و 
مصنفان اسلامي گفته اند: فارسيان در كتابشان موسوم به اوستا آورده اند كه كيكاوس 
خواست به آسمان صعود كند و چون با تخت بر بال مرغان بسته اش صعود نمود و از 
چشم مردم پنهان شد، خداوند باد را فرمود كه او را فرواندازد، پس فروافتاد و گفت 
به من آب و شير بدهيد و او را آب و شير نوشــاندند، از آن جهت است كه نام شهري 
كه كيكاوس در آن فرو افتاد را »شيرآب« ناميدند كه بعدا به صورت شيلاو و سيراف 

درآمد. 
در كتاب جمهوريت افلاطون نام خدايان سيرافي آمده است كه معلوم مي شود شعراي 
يونان باستان نام اين دريانوردان را به عنوان قهرمان دريا ثبت كرده اند.همچنين آورده 

اند خانه هاي آن از چوب هاي سخت و محكم زنگبار ساخته شده و داراي چندين طبقه 
است. اين شهر در ساحل دريا واقع شده و داراي ابنيه قشنگ و جمعيت زياد است. آب 
خوب و ميوه عالي را از كوه جم كه در مجاورت شهر است می آورند. اين بندر به مدت 

3، 4 قرن از بنادر مهم سرزمين پارس و خليج فارس بوده است. 
به گفته مورخان خرابي و انحطاط اين شــهر از زمان آل بويه آن هم به سبب ظلم و 
ستمي كه به مردم اين منطقه روا داشــتند آغاز شد، همچنين زلزله اي كه در سال 
377 هجري قمري رخ داد، شهر را به طور كل ويران كرد و قسمتي از شهر به داخل 
دريا افتاد، چنانكه كشتي ها نمي توانستند در ساحل سيراف و در كنار لنگرگاه قديمي 

آن لنگر بيندازند. 
بدين ترتيب بندري كه سال ها محل تجمع ثروت و محل تجارت و داد و ستد در منطقه 
بود رو به نابودي رفت و بيشــتر جمعيت آن به مناطق اطراف از جمله بندر طاهري 

امروز و جزيره كيش رفتند. 

 دره لیل، مکانی برای گردشگری
امروزه گردشگراني كه به اين بندر باستاني مي روند پيش از هر چيز دره اي زيبا 
و مرموز به نام دره ليل آنها را تحت تاثير قرار مي دهد. اين دره در بين ســاكنان 

گذشــته اين بندر، دره اي مقدس بوده اســت. در روي ديــواره غربي اين دره 
حفره هايي وجود دارد كه محل دفن اموات سيرافيان در گذشته بوده است. به 
گواه افراد محلي و آگاهان، ساكنان باستاني سيراف پيرو آيين مهرپرستي بوده اند، 
براي همين مردگان خود را به صورت جنيني و رو به ســوي محل طلوع آفتاب 
دفن مي كردند، همچنين عده اي معتقدند گذشتگان اين سرزمين پيروي كيش 
زرتشت بودند و براي اينكه خاك را با اموات خود آلوده نكنند، آنها را در دخمه هايي 
واقع در شكاف و حفره هاي كوه دفن مي كردند. از ديگر ديدني هاي شگفت انگيز 
سيراف وجود چاه هايي عميق به عمق تقريبي 300 متر است و نكته شگفت انگيز 
اين چاه ها اين است كه تا امروز مشخص نشده اين چاه هاي عميق را با چه ابزاري 
حفر كرده اند.در دره ليل همچنين وجود گورها يا چاله هايي كه به صورت پلكاني 
از ارتفاعات شهر به سمت پايين ساخته شده اند جلب توجه مي كند. اينكه اين 
چاله ها كاربرد ذخيره آب، به ويژه آب هاي ناشي از بارش باران را داشته اند يا اينكه 
اينها گورهاي باستاني بوده اند و براي تدفين مردگان استفاده مي شده اند، از ديگر 

ابهامات علم باستان شناسي در اين منطقه است. 
عده اي اين گورها را متعلق به زرتشتيان و عده اي آنها را به يهوديان و عده اي آنها را 
به اقوامي نسبت مي دهند كه در حاشيه خليج فارس زندگي مي كرده اند و امروزه 

هيچ نشانه اي از آنها باقي نمانده اســت. وجود يك چهارتاقي از دوره ساسانيان 
در تپه اي مشرف به دره ليل، برمقدس بودن اين منطقه نزد مردم سيراف صحه 
مي گذارد. از ديگر موارد قابل ذكر و جالب در اين منطقه مي توان به آثار بجا مانده 
از كارگاه هاي شيشه گري اشاره كرد.در منتهي اليه غربي بندر سيراف بر روي يك 
تپه كوچك خرابه هاي مســجد امام حسن بصري جلب نظر مي كند. همچنين 
در سيراف موزه آثار كشف شده از شهر باستاني سيراف داير است كه در آن آثار 
گچبري و كتيبه هايي به خط كوفي كه از تزئينات مسجد و خانه هاي آن دوران 

است، ديده مي شود.
 از ديگر ديدني هاي سيراف مي توان به عمارت تل گنبد اشاره كرد كه بنا به گفته 
باستان شناسان احداث آن متعلق به دوران عيلامي هاست. در ابتداي شاخه مياني 
و شمال دره ليل، آثار مقبره اي كه بر آن عمارت محقري ساخته اند ديده مي شود. 
اين گور منسوب به سيبويه است كه به صورت صندوقي مكعب شكل، با لوحه اي 
 به خط كوفی ساخته شده است. وی از علمای اعظم نحو و علوم عرب و از فلاسفه 

بنام است.
گردشگران اگر بخواهند در سيراف بمانند مي توانند در خانه هاي محلي كه توسط 

بوميان منطقه كرايه داده مي شود، اقامت كنند.

»کسب وکار« از اماکن گردشگری یکی از تاریخی ترین  نقاط جنوب کشور گزارش می دهد

باستاني و رمزآلود  همچون سيراف 

کاردار علمي موزه آرميتاژ روسيه در گفت و گو با »کسب و کار« بيان کرد

تحقق تبادل فرهنگي موزه هاي ايران و روسيه
آرتيم آندرييويچ، محقق و كاردار دوم علمي موزه دولتي 
آرميتاژ روسيه است و در موزه آرميتاژ از زمان دانشجويي 
)مقطع دكتري( در سال 2007 مشغول به كار است. او از 
سال 2011 به ايران شناسي علاقه مند شده و تاكنون دوبار 
به ايران سفر كرده و از موزه هاي ايران بازديد كرده است. 
در ضمن علاقه مند به مطالعه تاريخ آســياي مركزي از قرن 18 تاكنون و ارتباط 
حكومت پارس بر خيوه و بخاراســت. اين محقق و تاريخ شــناس در گفت وگوي 
اختصاصي با »كسب و كار« در مورد وضعيت فعلي اين موزه و تبادل فرهنگي بين 

موزه هاي ايران و روسيه چنين مي گويد: 

  موزه دولتي آرمیتاژ ســن پترزبورگ به عنوان يکي از قديمي ترين 
گالري هاي هنري و بزرگ ترين موزه فرهنگي- تاريخي در دنیا چه كارهايي 

براي جلب گردشگران خارجي انجام مي دهد؟
اول اينكه، آرميتاژ با تاريخ غني خود يك موزه شناخته شده نه تنها در روسيه بلكه 
در تمام كشورهاي جهان اســت. اين موزه از لحاظ تعداد بازديد كننده در رده 15 
رنكينگ جهاني قــرار دارد و حدود 3 ميليون نفر در ســال از آن بازديد مي كنند. 
بودجه ســال 2014 اين موزه 6 ميليارد روبل )معادل با 200 ميليون دلار( است. 
شروع كار موزه به ســال 1852 ميلادي بر مي گردد كه از آن زمان آرميتاژ تبديل 
به موزه و درهاي آن بر روي عموم باز شد و شهرت بسيار زيادي در روسيه و ديگر 

كشورها كسب كرد. 
دوم اينكه، مــوزه آرميتاژ خــودش را تبليغ مي كنــد. تبليغ نه فقــط از طريق 
برنامه هــاي تلويزيونــي، راديويي و پخش پوســتر و نصب پلاكارد در سرتاســر 
شــهر، بلكه از طريق فعاليت هاي وســيع نمايشگاهي. ســوم اينكه، شعبه هاي 
موزه آرميتاژ نقش زيــادي براي شناســاندن آن به مردم ديگر شــهرها و حتي 
خارج از روســيه ايفــا مي كنند. بــراي مثال، مــا در شــهرهاي كازان، ويبورگ 
 و امســك در روســيه و در آمســتردام پايتخــت هلنــد شــعبه هاي بزرگــي 

داريم. 
و در آخــر بايد از نقــش مهم كارمنــدان موزه آرميتــاژ در معرفــي آن نام برد. 
كارمندان موزه آرميتاژ از مشــهورترين دانشــمندان و تاريخ شناســان روســيه 
هســتند. رئيس موزه آرميتــاژ ميخاييــل باريســوويچ پيوترووســكي يكي از 
معروف تريــن شرق شناســان روســيه و معــاون وي گئورگــي واديمووويــچ 
 ويلينباخــوف رئيــس هرالديــك )آرم شــناس( دولت فدراســيون روســيه 

هستند. 

  ايران هم از نظر تاريخي يکي از غني ترين كشورهاي جهان 
به شمار مي رود، 

آيا تاكنون موزه آرمیتاژ با موزه هاي ايران همکاري داشــته است؟ واگر 
نداشــته به نظر شــما لازمه ايجاد زمینه هاي همکاري موزه آرمیتاژ با 

موزه هاي ايران وجود دارد؟ 
من شــخصا درباره همكاري موزه آرميتاژ با موزه هاي ايراني چيزي نشنيده ام اما 
اميدوارم و خيلي تمايل دارم اين همكاري شــكل بگيرد. براي شــروع زمينه هاي 
خوبي در موزه آرميتاژ وجود دارد. ما در موزه آرميتاژ آثار مينياتوري بســياري از 
ايران داريم. اشيا تاريخي منحصربه فرد ايراني در اين موزه وجود دارد، به ويژه تعداد 
زيادي از هدايايي كه در دوره قاجار از طرف شاهان ايراني به حكمرانان روس اهدا 
شده است. درباره دوره هاي تاريخي ديگر مطمئن نيستم اما بيشترين هدايا مربوط 
به دوره قاجار است. حتما در جريان هستيد كه در دوره محمدشاه و ناصرالدين شاه 
تبادل هدايا به صورت فعالي بين دو حكومت روسيه و ايران صورت مي گرفت. براي 
مثال شما در سعدآباد توپ هايي داريد كه در زمان نيكولاي اول و توسط الكساندر 
دوم به ايران هديه شده اند و ايران هم از لحاظ تعدد اشيا تاريخي زمينه خوبي براي 
توسعه همكاري با موزه هاي روســيه دارد. هداياي تزارهاي روس نيز در موزه هاي 
شما بسيار است. مانند پرتره نيكولاي دوم و الكساندر دوم كه توسط هنرمندان و 
نقاشان برجسته آن زمان كشيده شــده اند و ديدن آنها قطعا براي روس ها جذاب 
خواهد بود. من به عنوان دبير علمي موزه آرميتاژ، به گسترش روابط فرهنگي ايران و 
روسيه علاقه دارم. ممكن است تاكنون به دليل مسائل سياسي زمينه هاي گسترش 
همكاري ها ايجاد نشده باشد ولي مطمئنم كه در آينده شاهد افزايش همكاري هاي 

فرهنگي بين دو كشور خواهيم بود. 

آيا غیر از موزه آرمیتاژ، موزه هاي ديگر روســیه بــا موزه هاي ايران 
همکاري داشته اند؟

متاسفانه در اين مورد هم چيزي نشنيده ام. درباره همكاري هاي فرهنگي ايران و 
روسيه در گذشته يك نمايشگاه هنرمندان اصفهاني در سن پترزبورگ برگزار شد كه 
روس ها در آنجا توانستند با هنر معاصر ايران آشنا شوند. همچنين شنيده ام به زودي 
ايران مي خواهد نمايشگاهي در روسيه برگزار كند و در آنجا هنر قالي بافي، منبت 
كاري و... خود را به نمايش بگذارد اما تا چه حد ايــن موضوع را مي توان همكاري 
فرهنگي دو جانبه ناميد جاي بحث دارد ولي به هرحال جاي خوشنودي دارد كه 

چنين برنامه هايي صورت مي گيرند. 

 به نظر شما چگونه دو كشور مي توانند همکاري هاي فرهنگي - تاريخي 
خود را افزايش دهند؟

مهم ترين مســاله اي كه مي تواند به گسترش روابط دو كشــور كمك كند  اراده و 
خوش نيتي مسئولان در ايجاد و گسترش اين روابط است. مسئولان هر دو طرف 
بايد بتوانند قطار توسعه همكاري هاي فرهنگي دو كشور را با قدرت هرچه تمام تر 
به جلو حركت دهند. از طرفي خود من هم مي توانم يكي از اين افراد باشــم. حتي 
بسياري را در روسيه مي شناســم كه به فرهنگ و تاريخ ايران علاقه زيادي دارند و 
مي توانند به نوبه خود به گسترش و تحكيم اين رابطه كمك كنند. درباره آثار هنري 
مي توانم بگويم براي روس ها نقاشي هاي سبك رئاليسم ايراني از آثار كمال الملك 
گرفته تا آثار ايمان ملكي جذابيت خاصي دارد. از ســوي ديگر، برگزاري نمايشگاه 
آثار محمود فرشچيان در روســيه نقطه عطفي در همكاري هاي فرهنگي دو جانبه 

بين دو كشور بود. 

 گردشگراني كه از موزه آرمیتاژ بازديد مي كنند چگونه به اقتصاد شهر 
سن پترزبورگ كمك مي كنند؟

شايد براي من پاســخ دادن به اين سوال كمي دشوار باشــد. موزه آرميتاژ حدود 
2000 كارمند دارد و ده ها هزار نفر نيز به صورت غير مســتقيم با موزه در ارتباط 
هستند. در فصل هاي خاص تعداد گردشــگران و بازديدكنندگان از موزه آرميتاژ 
بسيار بالا مي رود. ساختمان موزه آرميتاژ در اصل كاخ تزارهاي روسيه بوده و بعد 
به موزه تبديل شده است. اين ســاختمان اكنون در قلب شهر سن پترزبورگ قرار 
دارد و بازديد روزانه هزاران گردشگر زمينه خوبي براي رشد كسب و كار در اطراف 
 آن ايجاد كرده است. در ضمن برگزاري برنامه هايي مانند »شب طولاني موزه ها« 
)Long Night of Museums( كه يك رويداد فرهنگي جهاني اســت نيز به 

توسعه اقتصادي مشاغل زيادي كه با گردشگري مرتبط هستند كمك مي كند. 

  در ايران بیشتر مردم علاقه چنداني به بازديد از موزه ها و آشنايي با 
تاريخ خود نشان نمي دهند. مي توانید درباره فعالیت و برنامه هاي موزه 

آرمیتاژ براي جذب شهروندان روس توضیحاتي بدهید؟
درباره علت بي علاقگي مردم ايران به بازديد از موزه ها بايد جامعه شناســان ايراني 
تحقيق و بررسي كنند اما درباره مردم روسيه بايد بگويم اول اينكه موزه آرميتاژ به 
خاطر شهرتي كه دارد طرفداران و بازديدكنندگان زيادي به خود جلب مي كند. دوم 
اينكه غنا و تنوع اشيا تاريخي جذابيت فراواني براي اين موزه ايجاد كرده است. مثلا 
يونيفرم هاي نظامي رده هاي مختلف ارتش تزاري در قرون 19 و 20 در اين موزه به 
تفكيك موجود است. كاتالوگ ها و بروشورهاي موزه آرميتاژ به صورت 
منظم و فصلي چاپ و به عموم عرضه مي شوند 

كه شامل شرح وقايع تاريخي روسيه هستند. شهروندان با مطالعه آنها و آمدن به 
موزه مي توانند تمام اشيا متعلق به آن دوره ها را از نزديك ببينند. اگر مطالب ارائه 
شده در آنها كم باشد، شهرونداني كه خواهان اطلاعات بيشتر و ديدن اشيا منحصر 
به فرد تاريخي هستند با ارسال درخواست مي توانند به اطلاعات كافي دسترسي 

پيدا كنند و در صورت لزوم آن اشيا را از نزديك ببينند.  
در ادامه جواب سوال شــما بايد بگويم موزه آرميتاژ در بخش تبليغات بسيار فعال 
اســت به ويژه تبليغات در فضاي باز كــه آرميتاژ در اين زمينه فعاليت وســيعي 
دارد. همچنين آرميتاژ در بيشــتر برنامه هاي تلويزيوني نمايش داده مي شــود. 
برنامــه اي در كانال تلويزيوني »كولتورا« )فرهنگ( روســيه پخش مي شــود كه 
كلكســيون هاي اشــيا تاريخي موزه را پخش مي كند و مجري آن برنامه رئيس 
موزه آقاي ميخاييل باريســوويچ پيوترووسكي اســت. همچنين اخبار برنامه ها 
 و برگزاري نمايشــگاه هاي مــوزه آرميتاژ به طــور منظم از شــبكه هاي خبري

 پخش مي شود. 
اگر موزه هاي ايران به صورت فعال و منظم برنامه ها و نمايشگاه هاي متنوعي برگزار 
كنند و همچنين همكاري هاي خود را با موزه هاي ديگر كشــورها گسترش دهند 
مي توانند بازديدكنندگان زيادي را به خود جذب كنند و علاقه ايراني ها را به فرهنگ 

و تاريخ كشور خود كه يكي از بزرگ ترين تمدن هاي جهان است افزايش دهند. 

 چقدر با تاريخ و فرهنگ ايران آشنايي داريد؟
من در سال گذشته براي نخستين بار به اينجا آمدم و دو ماه در ايران بودم. در اين 
مدت از موزه هاي زيادي بازديد كردم. به گلستان، سعدآباد، موزه هنرهاي معاصر 
و موزه بنياد رفتم. براي من ديدن اشيا تاريخي اواخر دوره قاجار كه به روسيه هم 
مربوط مي شد خيلي جالب بود. دوره هخامنشــي به عنوان عصر طلوع امپراتوري 
پارس ها براي من جذابيت خاصي دارد. همچنين به مطالعه درباره قوم هاي ايراني 
زبان آسياي مركزي به ويژه سغديان علاقه دارم و هنر رئاليسم ايراني برايم بسيار 

تحسين برانگيز است. 

  چه توصیه اي به همکاران خود در ايران براي جذب مردم به تاريخ و 
فرهنگ گذشته خود داريد؟

چند سال پيش در سفري كه به تاجيكستان داشتم با اكبر تورسون يكي از محققين 
برجسته تاجيك ديدار داشتم و ايشان جمله اي به من گفتند: »هيچ سيستمي در 
انزوا نمي تواند توســعه پيدا كند«. براي همين خيلي مهم است تا با ايجاد پل هاي 
ارتباطي، روابط فرهنگي خود با ديگران را گسترش دهيم. به طور مثال ما بخشي از 
ميراث فرهنگي شما را داريم و شما هم بخشي از ميراث ما را و اين خود زمينه را براي 
تبادل فرهنگي فراهم مي كند كه به نوبه خود علايق دو كشور را نيز افزايش مي دهد 

و موجب همكاري هاي فرهنگي بين موزه ها، دانشمندان و هنرمندان مي شود. 
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معاون ســرمایه انسانی و 
توســعه مدیریت و مدیر 
روابط عمومی و بین الملل 
هلدینــگ پتروپالایــش 
اصفهان ، دربــاره برنامه ها و اقدامات انجام شــده 
در راستای رشــد و توسعه ، ســامت و حمایت از 
کارکنان این شــرکت در حوزه ســرمایه انسانی و 
توســعه مدیریت گفت: طرح های زیــادی در این 
زمینه به مرحله اجرا رسیده است که شامل اجرای 
برنامه هایی برای ایجاد احســاس ارزشــمندی و 
تعلــق خاطــر ســازمانی کارکنــان ، برگــزاری 
دوره های آموزشــی و توســعه فردی برای ارتقاء 
دانش و مهارت های کارکنان، شناســایی و توسعه 
استعدادهای رهبری در میان کارکنان برای تصدی 
مسئولیت های مدیریتی در آینده، ارائه برنامه هایی 
برای برقــراری و کمک  به حفظ تعــادل بهتر بین 
زندگی شخصی و کاری کارکنان، اجرای برنامه های 
بهداشتی، درمانی و ســامت محور برای حفظ و 
بهبود سامت جســمی و روانی کارکنان و ترویج 
ارزش ها و هنجارهای سازمانی برای  ایجاد محیطی 

همکارانه و پشتیبانی کننده ، بوده است.

محمد ده بیدیان افزود: در پالایشگاه اصفهان برای 
رشد و توسعه کارکنان یک اعتقاد راسخ وجود دارد. 
موفقیت های هلدینگ پتروپالایش اصفهان نه تنها 
نتیجه اســتراتژی های کســب و کار هوشمندانه 
است، بلکه نتیجه تاش ها و پیشرفت های شخصی 

و حرفه ای کارکنان است..
معاون سرمایه انسانی و توســعه مدیریت و مدیر 
روابط عمومی و بین الملــل هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان درباره برنامه های انجام شــده در راستای 
بهداشت و ســامت کارکنان افزود: حفظ سامت 
و بهداشت جسمی و روانی کارکنان یکی از مولفه 
های مهم فرایند نگهداشت کارکنان است. معاونت 
سرمایه انسانی و توســعه مدیریت با هدف افزایش 
انگیزه و رضایتمندی سرمایه های انسانی و بهبود 
نظام جبران خدمات ، اقدام بــه ایجاد طرح تحول 
ســامت و درمان و تغییر پوشــش بیمه درمانی 
پرسنل رسمی و تکمیل درمان برای همه کارکنان 

نموده است.
ده بیدیان تاکید کرد: برخی از اقدامات انجام شــده 
در حوزه بهداشت و درمان شــامل تشکیل کارگروه 
بهداشــت و درمان وتصویب ایجاد صندوق مدیریت 
بهداشت و درمان وتعیین سیاســت ها کلی ، جذب 
کادر درمانی معتمد برای درمانگاه ها شامل پزشک 
متخصــص اورژانس ، دندانپزشــک ، آزمایشــگاه ، 

رادیولوژی ، دارو ســاز ، پرســتاران ، و پرستار راننده 
آمبولانس، کارشناس مهندس تجهیزات پزشکی ، راه 
اندازی مرکز طب صنعتی در شهرک شهید منتظری 
و انجام فرایند های مرتبط با طــب کار، اجرای طرح 
پزشــک خانواده ، ارائه خدمات پزشکان متخصص 
زنان و زایمان، داخلی ، روان پزشک، دکتری مشاوره 
روان شناسی و کارشناس مامایی در درمانگاه شهرک 
شهید منتظری ، خرید و راه اندازی تجهیزات و دستگاه 
های مورد نیاز برای تشخیص و درمان ، عقد قرارداد با 
مراکز درمانی بزرگ و مجهز در اصفهان و شهرستان 
های همجوار، تسهیل در ثبت اسناد و پیگیری هزینه 
های درمان از طریق mobile app ،افزایش دقت و 
سرعت در فرآیند رسیدگی به اسناد پزشکی ، تسریع 
در فرآیند پرداخت هزینه های درمان ،خدمت پایش 
سامت برای کلیه اعضا خانواده به صورت موردی و 
دوره ای، شناســایی و ارائه خدمت به بیماران خاص 
تحت پوشــش ،کنترل خدمات دوره ای پزشــکی، 
خدمت ارجاع هوشمند بیمه شدگان به مراکز درمانی 
مناسب ، خدمت نوبت دهی آناین به بیمه شدگان 
وارائه آموزش های مرتبط با پیشگیری و کنترل بیماری 

ها ) مانند دیابت، بیماری های زنان،و…( می باشد.
معاون سرمایه انسانی و توســعه مدیریت و مدیر 
روابط عمومی و بین الملــل هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان با اشاره به این موضوع که توجه به رشد و 

توسعه حرفه ای و همچنین حفظ سامت جسمی 
و روانی کارکنان، ســرمایه ای ارزشــمند برای هر 
سازمانی است، افزود: اقدامات و برنامه های بهبودی 
که پیاده سازی شده اند، نه تنها به افزایش بهره وری 
کمک می کنند، بلکه محیط کاری مثبت و پویایی 

را فراهم می آورنــد که در آن هر فــرد می تواند به 
پتانسیل کامل خود دست یابد. با تعهد به این اصول، 
ما می توانیم اطمینان حاصل کنیم که نیروی کار ما 
نه تنها سالم و پایدار باقی می ماند، بلکه رو به رشد و 

شکوفایی نیز خواهد بود.

مدیر روابط عمومی و بین الملل هلدینگ پتروپالایش اصفهان عنوان کرد:

در پالايشگاه اصفهان براي رشد و توسعه كاركنان اعتقاد راسخ وجود دارد

رئیس برنامه ریــزی، کنترل و روش های 
نگهداری و تعمیرات هلدینگ پتروپالایش 

اصفهان عنوان کرد:
استفاده بیش از ۴ هزار قلم کالا 
در عملیات اورهال خرداد ماه 

پالایشگاه اصفهان
مهندس مهدی نجمی، با اشــاره به اینکه طرح 
اورهال واحد گوگرد سازی در مدت زمان ۲۲ روز 
پایان یافت افزود: در این طرح اقدامات شاخصی 
چون ، تعویــض بویلر۹۰۱،تعویــض کابل های 
نگهدارنده زباله ســوز،ترمیم بدنه دودکش زباله 
سوزبه همراه اجرای  ۱۰ هزار متر مکعب داربست 
بندی و عایق بندی و تعویــض عایق این تجهیز 

انجام شد .
وی با اشاره به اینکه در اقدامی جهادی و با تاش 
کارکنان اورهال بویلر هــای E-C-B )آب ،برق 
و بخار( در مدت زمــان ۲۱ روز به پایان رســید 
افزود:  بخش اصلی اورهال امسال متعلق به واحد 
آیزوماکس درپالایشگاه اصفهان بود که شامل دو 
قسمت کم فشار و فشار بالا بود که عملیات اورهال 
در هر یک از این بخش ها به ترتیب ۱۸ و۱۷ روز 

به پایان رسید.
مهندس نجمــی، با اشــاره به اینکــه مهترین 
بخش تعمیرات در واحــد آیزوماکس مربوط به 
بازسازی بســتر ۴ یکی از راکتورها برای اولین بار 
بود تصریح کــرد: ترمیم مبدل های فشــار بالا، 
اجرای ۸۱ پروژه بهبود مهندسی، اجرای بیش از 
۲۷۰ دستور کاربازرســی فنی ،ترمیم فلنج های 
خروجی راکتورهــا ،تعمیروتنظیم بیش از ۸۰۰ 
 DENSE عدد شیرآلات ،شارژ راکتورها به صورت
LOADING ) تراکم بالا(، بازرســی راکتورها و 
مبدل های فشار بالا با روش های پیشرفته توسط 

پژوهشگاه صنعت نفت انجام شد.
وی به این مطلب نیز اشاره کرد:در عملیات اورهال 
که در خرداد ماه امسال در پالایشگاه اصفهان بعد از 
۳ سال انجام شد ۲۸۰۰ نفر نیروحضور داشتند که 
۱۲۰۰ نفر نیروی جذب موقت و مابقی از کارکنان 

پالایشگاه اصفهان بودند.
رئیس برنامه ریزی، کنترل و روش های نگهداری 
و تعمیرات هلدینــگ پتروپالایش اصفهان ادامه 
داد:عملیات اورهال در پالایشگاه اصفهان به صورت 
۲۴ ساعته انجام شــد که با فعالیت بیش از یک 

میلیون نفر ساعت با موفقیت به پایان رسید.
مهندس نجمی،  با اشــاره به اینکــه در عملیات 
اورهــال واحد آیزوماکــس خرداد ماه امســال 
بیش از ۴ هــزار قلم کالا اســتفاده گردید افزود: 
در پالایشــگاه اصفهــان عملیات اورهــال هر ۳ 
ســال یکبار انجام میشــود که با این کار قابلیت 
 اطمینان تجهیزات بالا رفته و تولید پایدار تضمین

 میشود.

مدیرکل بهزیستی مازندران:
 توانمندسازی مددجویان از راهبرد 

اصلی سازمان بهزیستی است 
جلسه شورای معاونین بهزیستی استان مازندران 
به ریاســت فریبا بریمانی مدیرکل بهزیســتی و 
اعضای شــورای معاونین در اداره کل بهزیستی 

استان برگزار شد.
به گزارش روابــط عمومی اداره کل بهزیســتی 
مازندران؛ مدیرکل بهزیســتی اســتان هدف از 
برگزاری این جلســه را مرور سیاست های کلی 
سازمان در راستای اجرای برنامه ها و دستورالعمل 
های سازمانی جهت توسعه ارائه خدمات به گروه 
هدف دانســت و گفت: رصد و پیگیــری امورات 
مددجویان در دستور کار قرار گیرد و شفافیت در 
عملکرد، پاکدستی و صداقت را سرلوحه کاری خود 
قرار دهید و از هیچ تاشــی برای خدمت رسانی 

دریغ نکنید.
وی ضمن تاکید بر اجرای دقیق این طرح ها و برنامه 
ها، افزود: در راستای سیاست های سازمانی، برنامه 
محوری و استفاده حداکثری از ظرفیت های درون 
و برون سازمانی برای ارتقای کیفیت زندگی گروه 

هدف، مدنظر قرار گیرد.
مدیرکل بهزیستی استان توانمندسازی مددجویان 
را راهبرد اصلی سازمان بهزیستی عنوان و اظهار 
داشت: تدارک و اجرای برنامه های فرهنگی یکی 
از زمینه های توانمندسازی گروه هدف است و در 
راستای توسعه و تقویت این برنامه ها اهتمام لازم 

را داشته باشید.
در پایان هــر یک از اعضا به اقدامات انجام شــده 
در زمینه اجرای طرح ها و برنامه های ســازمانی 
پرداختند و ســپس با طرح دیــدگاه تخصصی و 
رصد چالش های موجود، نظرات و پیشــنهادات 
تخصصی خود را برای تصمیم گیری لازم جهت 
خدمت رسانی ارزشــمند و تحقق اهداف عالیه 

سازمان ارائه نمودند.

خبر

    طی آیینی، مراســم امضای قرارداد فروش اتیلن و +C۳ مابین 
شرکت پتروشــیمی ایام و پتروشیمی گچســاران در پترول 

برگزار شــد. ایام- مدیرعامل پتروشــمی ایام در این مراسم 
گفت: یکی از چالــش های اصلی در پتروشــیمی ایام کمبود 
خــوراک بوده و هســت. این قرارداد در راســتای هــم افزایی 
 شــرکت های زیر مجموعــه صنایع پتروشــیمی خلیج فارس 

امضا می شود.
داود جعفری فر افزود: با اجرایی شدن آن بخش قابل توجهی از 
کمبود خوراک واحد پلی اتیلن سنگین در مجموعه پتروشیمی 

ایام از طریق خط اتیلن غرب تامین می شود.
مدیرعامل شرکت پتروشــیمی ایام گفت: ما رکورد تولید ۴۵ 
تن در ساعت را در ماه گذشته به واسطه تامین اتیلن، که توسط 

شرکت پتروشیمی گچساران تامین شد را ثبت کردیم.
جعفری فر با اشاره به اهمیت امضای این قرارداد خاطرنشان کرد: 
فروش +C۳ به عنوان یک محصول جانبی در الفین های گازی به 

ویژه شرکت پتروشیمی گچساران اگر برای آن مصرف کننده ای 
پیش بینی نشود می تواند مشکات زیست محیطی و هدر رفت 

منابع را به همراه داشته باشد.
وی ادامه داد: با توافق انجام شده این موتیفیکیشن ظرف یک ماه 
گذشته در واحد الفین پتروشیمی ایام انجام و عما یک هفته 
اســت که این اصاحات فنی اجرایی شده و تزرق +C۳ به واحد 

الفین انجام می گیرد.
مدیرعامل شرکت پتروشیمی ایام گفت: این موتیفیکیشن به 
دلیل اینکه یک پروژه هیدروکربنی است هم داری مزایایی ارزش 
افزوده برای کشــور است و از ســمت دیگر باعث افزایش تولید 
پروپیلن برای پتروشــیمی ایام خواهد شد و انشاالله پس از راه 
اندازی شرکت ارغوان گســتر ایام که واحد PP است بخشی از 

کمبود خوراک آن واحد تامین خواهد شد.

وی تصریح کرد: همچنین از طرفی دیگر نیز بخشــی از تامین 
خوراک واحد الفین به خاطــر ترکیبات C۴ که داخل این برش 

هست، هم به گونه ای انجام خواهد شد.
جعفری فر گفت: با محاسباتی که انجام شد انشاالله اگر تولید با 
ظرفیت کامل یعنی ۸۰ هزار تن را مبنا قرار دهیم در حدود ۱۷ 
میلیون دلار به ارزش افزوده در پتروشیمی ایام افزوده خواهد 
شد. وی در پایان سخنان خود از همکاری بسیار خوب مصدقی 

فر تقدیر و تشکر کرد.
علی علیرضــا نژاد، قائم مقــام پترول، جعفری فــر مدیرعامل 
پتروشیمی ایام، مصدقی فرد مدیرعامل پتروشیمی گچساران، 
قنبریان معاون برنامه ریزی و توسعه کسب و کار پترول، توکلی 
مدیر مالی پتــرول وبرخی از اعضای هیات مدیره دو شــرکت 

پتروشیمی گچساران و ایام حضور داشتند.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان اردبیل از اجرای 
پروژه اتصال شهرک های صنعتی استان به فیبر نوری با اعتباری 

بالغ بر ۱۸۰ میلیارد ریال خبر داد.
 به گزارش روابط عمومی شرکت شــهرک های صنعتی استان 
اردبیل، هاشــم عایی ضمن بیان این خبر اظهار داشــت: در 
دنیای پرشتاب امروزی، فراهم کردن زیرساخت های ارتباطی 
نقش بســیار مهمی در افزایش بهره وری و توسعه بازار و فروش 
محصولات واحدهــای تولیدی دارد و به عنــوان یکی از عوامل 

توسعه اقتصادی هر کشور محسوب می شود.  

وی از برنامه های این شــرکت به منظور توسعه زیرساخت های 
ارتباطی در شــهرک ها و نواحی صنعتی اســتان خبــر داد و 
تصریح کــرد: به منظور تکمیل و توســعه این زیرســاخت ها، 
طی قــرارداد بــا شــرکت مخابــرات، شــبکه فیبــر نوری 
 در تمامــی معابــر شــهرک ها و نواحــی صنعتــی اســتان

 اجرایی می شود.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان اردبیل ادامه داد: 
هزینه این پروژه مهم زیرساختی با اعتباری بالغ بر ۱۸۰ میلیارد 
ریال از سوی شرکت شــهرک های صنعتی تامین خواهد شد و 

شرکت مخابرات نیز به عنوان مجری طرح، نسبت به اجرای آن 
اقدام خواهد کرد.

عایی با اشــاره به افزایش واحدهای تولیدی در اســتان و نیاز 
روزافزون این واحدها به بسترهای ارتباطی، اظهار داشت: اجرای 
این پروژه از سال ۱۴۰۲ آغاز شده است و در طول مدت ۵ سال 

اجرایی خواهد شد.
 وی تصریح کرد: بــه طور حتم بــا اجرای این پروژه، شــاهد 
 رونق تولیــد و تامین نیازهــای ارتباطی واحدهــای تولیدی 

خواهیم بود. 

سید محسن موسوی:  مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای مرکزی از 
اجرای عملیات جهادی به منظور قطع و جمع آوری چند دستگاه پمپ 
و بخشی از لوله های پمپاژ غیر مجاز آب از بستر رودخانه قره چای در 

اراضی ملی روستای آقچه قلعه بخش نوبران شهرستان ساوه خبر داد.
به گزارش روابط عمومی شرکت آب منطقه ای مرکزی، مهندس حسین 
اسدی ضمن اعام این خبر گفت: در راستای حفاظت و حراست  از منابع 
آب در ورودی سد الغدیر ساوه جهت جلوگیری از آبیاری حدود ۴۰۰ 
هکتار اراضی غیرتحت شرب، دیمی و حتی ملی، عملیات قطع بخشی 
از لوله های انتقال آب غیرمجاز و چند دستگاه موتور پمپ در روستای 

آقچه قلعه، توسط واحد گشت و بازرسی اداره منابع آب شهرستان ساوه 
و زرندیه و با همکاری  و هماهنگی دادستان شهرستان ساوه، قاضی 
دادگستری بخش نوبران و فرماندهی نیروی انتظامی شهرستان ساوه 

انجام شد.
مهندس اســدی افزود: طبــق قوانیــن و مقررات موجــود وظیفه 
ذاتی شــرکت های آب منطقه ای و بــه طبــع آن ادارات منابع آب 
شهرستان هاست که از برداشــت زیرزمینی و سطحی غیر مجاز آب 
جلوگیری کنند و این عملیات نیز نقش مهمی در تعادل بخشــی و 

حفاظت از منابع آب سطحی و زیرزمینی شهرستان داشته  است.

وی تأکید کرد: با توجه به  تنش آبی ســد الغدیر ساوه و اینکه اراضی 
منطقه یاد شده شامل محدوه اراضی ملی نیز می باشد، این اقدام عاوه 
بر جلوگیری از کاهش بیشتر آب ورودی به سد، پیامی برای دیگر افراد 
سودجویی است که قصد برداشت آب به صورت غیر مجاز از رودخانه 

را دارند.
وی با تاکید بر اینکه برداشت آب از رودخانه ها بر خاف ماده ۴۵ قانون 
توزیع عادلانه آب بوده خاطر نشان کرد: این اقدام باعث کاهش تنش 
در منطقه خواهد شد چرا که بسیاری از حقابه بران پائین دست سد از 
برداشت های غیر مجاز در بالا دست شاکی هستند و بسیاری از بهره 

برداران و حقابه بران اراضی پایین دست سد الغدیر ساوه به دلیل تنش 
آبی در آبیاری مزارع و باغات خود دچار مشکل شده اند.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای مرکزی با بیان اینکه عملیات مذکور با 
رعایت قانون و بدون خسارت جانی و مالی پایان پذیرفت، خاطر نشان 
کرد:  برداشت های غیرمجاز از رودخانه توسط گروه گشت و بازرسی 
منابع آب  شهرستانها تحت کنترل و نظارت قرار داشته و در صورت 
مشاهده هرگونه تخلف نسبت به صدور اخطاریه اقدام خواهد نمود که 
در صورت عدم توجه متخلفان، پس از اخذ دستور قضایی و با همکاری 

نیروی انتظامی ، نسبت به برخورد با آنها اقدام می شود.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

امضای قرارداد فروش اتیلن و + C3 مابین شرکت پتروشیمی ایلام و گچساران

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان اردبیل خبر داد: شهرک های صنعتی استان اردبیل به فیبر نوری متصل می شوند

بخشی از لوله های انتقال آب غیرمجاز به اراضی ملی و دیمی در شهرستان ساوه قطع و جمع آوری شد

مهران عاشوری: دولت سیزدهم در سال ۱۴۰۲ طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت 
طی چهار سال را آغاز کرد و با سیاست گذاری و برنامه ریزی در سال نخست اجرای این 
طرح، ۲۵۰ میلیون اصله نهال را در کل کشورغرس کردکه نه تنها از برنامه عقب نیستیم؛ 

بلکه جلوتر از برنامه کار شد. 
جعفر مرادی حقیقــی مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان ســمنان افزود: 
هم اکنون تعداد ۲نهالستان جنگلی و یک نهالستان بیابانی در بخش دولتی در استان 
سمنان فعالیت می کنند و عاوه بر این ، دو نهالستان گلخانه ایی در بخش دولتی وبخش 
خصوصی در شهرستان گرمسار فعال شــده اند.که در اولین سال این طرح بیش از سه 

میلیون نهال در استان سمنان تولیدشد.
 وی، احیا و فعال شدن نهالستان های منابع طبیعی استان سمنان را از دیگر مزیت های 
اجرای طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت خواند و گفت: با اجرای این طرح، بیش از 

۹۰ درصد نهالستان های منابع طبیعی در استان سمنان احیا شده است.
جعفر مرادی حقیقی مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان سمنان عنوان کرد: طی 
سال های اخیر با توجه به تغییرات اقلیمی، شرایط آب و هوایی و استمرار خشکسالی ها 
عملیات کاشــت درخت در تمامی جهان به ویژه کشورهای خاورمیانه مورد توجه قرار 
گرفت؛ این مهم از سوی مقام معظم رهبری مطرح شــد و دولت سیزدهم با تمام توان 
در این خصوص شروع به کار کرد. در دنیا اکثر کشورها به دلیل تغییرات اقلیمی اقدام 
به اجرای چنین طرح هایی همچون کاشت گسترده درختان کرده اند و ایران نیز از این 
موضوع مستثنی نیست و بر اســاس آمارهای موجود، از ۱۶۴ میلیون هکتار مساحت 
کشور حدود ۱۳۰ میلیون هکتار از این اراضی )۱۴ میلیون هکتار جنگل، ۸۳ میلیون 
هکتار مرتع و ۳۲ میلیون هکتار بیابان( در اختیار سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
کشور قرار دارد که باید برای امنیت زیستی کشور که حلقه اتصال امنیت غذایی و امنیت 

ملی است، بیش از پیش تاش شود و در همین راستا طرح مردمی کاشت یک میلیارد 
درخت مورد تاکید قرار گرفت. طبق برنامه چهار ساله در قالب طرح مردمی کاشت یک 
میلیارد درخت مقرر شد، در مجموع ۳۰۰ میلیون اصله نهال به عرصه های جنگلی، ۳۰۰ 
میلیون اصله نهال به بخش زراعت، ۲۰۰ میلیون اصله نهال به فضای سبز و ۲۰۰ میلیون 
اصله نهال به بخش بیابان های کشور اضافه شود که اکثر گونه های درختی برای بخش 

منابع طبیعی از ارقام غیرمثمر طراحی شده است. 
وی گفت: همچنین دولت ســیزدهم طی مدت خدمت خود بــرای اجرای این طرح 
مردمی،جهت اجرای عملیات به وزارت جهاد کشــاورزی و ســازمان منابع طبیعی و 
آبخیزداری کشور محول شــد، ماک و اولویت این طرح مردمی توسعه جنگل کاری، 
احیاء و غنی ســازی عرصه های منابع طبیعی، حفظ پوشش گیاهی جنگلی و مرتعی، 
حفظ کاربری اراضی منابع طبیعی و مقابله با بیابان زایی، تولید و زراعت چوب، افزایش 
فضای سبز شهری و مقابله با طوفان های شن از آسیب هایی همچون فرسایش خاک، 
افزایش اراضی بیابانی، سیل و برداشت چوب درختان برای فعالیت های صنعتی است. 

مرادی حقیقی با بیان این که طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت در شهریور سال 
۱۴۰۱ با دستور شهید خدمت سید ابراهیم رئیســی و به دنبال آن با تایید مقام معظم 
رهبری در اسفند ماه ۱۴۰۱ به طور رسمی کلید خورد، گفت: یکی از بهترین راهکارها 
برای کاهش گازهای گلخانــه ای، کاهش و جلوگیری از پدیــده تغییر اقلیم و کاهش 
مشکات و معضات زیست محیطی در جهان؛ کاشت درخت با شرایط استاندارد و در 
مناطق مستعد تشخیص داده شده و کشور جمهوری اسامی ایران هم در این راستا گام 

جدی و ارزشمندی را با اجرای طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت برداشته است.
وی توضیح داد: طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت به طور کلی در چهار بخش احیا 
و غنی سازی جنگل ها، کنترل بیابان زایی و کانون های ریزگرد و طوفان های شن و ماسه، 

زراعت چوب و توسعه فضای سبز تدوین شده است. جعفر مرادی حقیقی مدیر کل منابع 
طبیعی و آبخیزداری استان سمنان ، مشارکت مردمی، تشکل ها ،صنایع و معادن را از 
ویژگی های طرح چهار ساله کاشت یک میلیارد درخت دانست و تصریح کرد: همگرایی 
و مشارکت میان مردم و نهادهای دولتی از نکات مهم اجرای این طرح در تولید و کاشت 

نهال  به شمار می رود.
وی در همین حال تصریح کرد: اجرای این طرح در ارتقای فرهنگ منایع طبیعی و کاشت 
و نگهداری از درخت نقش مهمی دارد به طوری که دانش آموزان نیز به تولید و کاشت 
درخت عاقه مند و بسیاری از مدارس در استان به نهالستان تولید نهال تبدیل شده اند.

جعفر مرادی حقیقی گفت: طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت در اشتغال زایی نیز 
بسیار موثر بوده است.

تولید بیش از سه  میلیون نهال ظرف یک سال در استان سمنان

استان ها
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وقتي پاي جذب درآمد براي شركت ها و استارت آپ ها در 
ميان باشد، نمي توان به راحتي از كنار عامل جذابيت بازار 

گذاشت. 
به گفته انــدي راچلف، يكــي از بنيان گذاران شــركت 
ســرمايه گذاري خطرپذير Benchmark: وقتي يك تيم 
عالي در يك بازار غيرجذاب وارد شود، بازار برنده مي شود. 
بنابراين چالشي كه پيش روي كارآفرينان است، يافتن يك 

فرصت در يك بازار جذاب است. 
چند سال قبل من درباره ۳ تصميم سطح بالا مطلبي نوشتم 
كه راهنماي فكري من، به عنوان يك سرمايه گذار خطرپذير 
در مرحله اول سرمايه گذاري يعني دانه گذاري يا كشت ايده 

شد. 
آيا بازار جذاب اســت؟ آيا بنيان گذار عالي اســت؟ آيا دو 
مورد قبل تناسب بالايي با هم دارند؟ اين ۳ مورد خيلي كلي 
هستند، اما حين تفكر درباره فرصت هاي سرمايه گذاري در 
فرايند ارزيابي كمك مي كنند. در سوي ديگر، يعني سمت 
كارآفرين، او هم بايد حين ارائه طرح خود به ســرمايه گذار 
اين موارد را در نظر بگيرد. بنيان گذاران بايد بدانند كه چرا 
بازارشان جذاب است، چرا تيم شان تيمي درجه يك است و 
چرا آنها بهترين افراد براي استفاده از اين فرصت هستند. 
در اين مطلب به سوال اول، يعني جذابيت بازار مي پردازيم. 

چه چيزي بازار را جذاب مي كند؟ آيا بازاري كه فقط بزرگ و 
در حال رشد است، بازاري جذاب است؟ خير، بازارهاي بزرگ 
زيادي وجود دارند كه اساسا جذاب نيستند، خصوصا براي 
استارت آپ ها )براي مثال بازار موسيقي(. همچنين بازارهايي 

وجود دارند كه راكد هستند، اما فرصت هاي عالي 
براي استارت آپ ها دارند. چيزهايي فراتر 

از اندازه و رشــد، بر جذابيت بازار 
تاثيرگذار هســتند. هــر كتابي 
كه درباره اســتراتژي دم دست 
داريد ، برداريــد، حتما در آن از 
پنج نيروي رقابتي پورتر صحبت 
شده است، چارچوبي كلاسيك 
براي فهم اينكه چه چيزي بازار را 
جذاب مي كند. با در نظر داشتن 
آن مدل، چنــد نكته ديگر هم 
هستند كه استارت آپ ها بايد 

مدنظر قرار دهند. 

  ابرروندها 
رشــد تمايلي بــه تقويت 
فرصت هاي عالي ندارد. مهم تر 
از رشد بازار، روندهاي بزرگي 
هستند كه عامل رشد و به جلو 
رفتن شــركت ها و نوآوري ها 
هستند. در اينجا كليد موفقيت 
به عنوان يك كارآفرين اين است 
كه اين روندها را بتوان پيش بيني 
كرد، آن هم قبل از آنكه براي همه 

قابل تشخيص شــود و رقباي زيادي در بازار به وجود آيند. 
بعضي ابرروندها واقعا عظيم هستند. تغيير به سمت پردازش 
موبايلي يكي از اينهاست. برخي ابرروندها كمي كوچك تر 

هستند و احتمالا كمتر عموم مردم از آنها باخبرند. 
كارآفريناني كه اين روندها را زودتر تشخيص دهند و موقعيت 
خود را در بخش هاي مختلف بازار محكم كنند، موفق خواهند 
بود. شركت هاي ديگري كه نتوانند فرصت ها و روندها را به 
خوبي تشخيص دهند با وجود رشد درآمد چشمگير دچار 
مشكل خواهند شــد. ابزاري همانند دورنماي كسب وكار، 
كمك بزرگي به كارآفرينان و صاحبان كســب وكار در اين 

زمينه است. 

 تمركز
كارآفرينان بايد به ميزان ازهم گسيختگي و ثبات بازار توجه 
ويژه اي داشته باشند. عاملي كه ضرورتا بهتر يا بدتر نيست، 
اما سرنوشت ساز است، اين است كه يك شركت بتواند در 

بازار رقابت كند. 
بازارهاي باثبات بالا بازارهايي هستند كه تعداد محدودي 
شركت سهم عمده اي از بازار را در اختيار دارند. رقابت در اين 
نوع بازارها سخت است چون اين شركت ها از پول هنگفتي 
كه دارند، برند و اهرم بازار براي رقابت اســتفاده مي كنند. 
غالبا اين مورد خودش را در تسلط بر توزيع نشان مي دهد. 
هر اســتارت آپي در بازار شديدا متمركز 
بايد يك اســتراتژي بديع 
براي ورود به بازار 
شته  ا د

باشد تا همان اول برندسازي كنند و اعتماد مردم نسبت به 
محصولات شان را به دست آورند. 

 موانع ورود 
ساختار بازار غالبا به سختي يا آساني رقابت در بازار به عنوان يك 
شركت نوورود مرتبط است. يكي از عوامل تعيين كننده سختي يا 
آساني وجود يا عدم وجود خندق هاي رقابتي است. وارن بافت در 
جمله اي مشهور مي گويد: من به دنبال قلعه هاي باصرفه اي هستم 
كه با خندق هايي كه نمي توان به راحتي از آنها عبور كرد، احاطه 
شده اند. اين خندق ها يا موانع ورود ويژگي هايي از بازار هستند كه 
به صاحبان يك كسب وكار در آن بازار كمك بزرگي مي كنند. چطور 
يك خندق يا مانع ورود ايجــاد مي كنيد تا جلوي ورود ديگران 
به بازار را بگيريد؟ يا اگر رقباي شــما داراي يك خندق باشند، 

استراتژي شما براي عبور از آن چيست؟

 خلق بازار
گاهي مي توان به جاي يافتن بازار جذاب، بازار را خلق كرد. توئيتر 
نمونه بارزي در اين زمينه است. شركتي كه تحليل هاي سنتي 
اندازه ســنجي بازار و مدل پنج نيروي پورتر قادر به تحليل آن 
نيستند. البته مي توان استدلال كرد كه اين واقعا درست نيست. 
تمام شركت ها در حال رقابت هســتند تا نوعي نياز مشتري را 
برآورده ســازند. گاهي محصولي كه يك شركت ارائه مي دهد، 
جايگزين مستقيم محصولي است كه از قبل وجود داشته است. به 
عبارت ديگر توئيتر يك رسانه كاملا جديد بود، اما كاري كه انجام 
مي داد جديد نبود. تمايل به نويسندگان، شركت ها، افراد مشهور 
و رسانه اي كه افراد بتوانند ابراز وجود كنند و طرفداراني پيدا كنند، 
نياز جديدي نبود. توئيتر اين امكان را براي افراد ايجاد كرد تا 
بدون هيچ هزينه اي بتواننــد طرفداراني پيدا كنند. اوان 
ويليامز گفته است ما غالبا فكر مي كنيم اينترنت ما را 
قادر مي سازد تا كارهاي جديدي انجام دهيم، 
اما افراد فقط مي خواهند همان كاري كه 
هميشه انجام مي داده اند را انجام دهند 
و انجام مي دهند. به طور خلاصه حين 
ارزيابي جذابيت بــازار، كارآفرينان 
بايد از خودشان بپرسند چه چيزهايي 
در حال تغيير اســت )ابرروندها(، 
ســاختار بازار )تمركز( چگونه 
بر نحوه رقابت اســتارت آپ 
تاثير مي گذارد و موانع ورود 
)خندق ها( به آن بازار كدامند. 
اگر بازار جذاب نيست، رقابت 
در بازار بسيار دشوار خواهد 
بود، حتي اگر تمام شــرايط 
مساعد باشد. اگر بازار جذاب 
باشد، سوال بعدي اين است 
كه چطور بايد تيم را براي شكار 

فرصت تجهيز كرد. 
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كارآفرين  عالي  بازار  عالي  را   انتخاب  مي كند

 وايرال ماركتينگ
 )Viral Marketing( چيست؟

وايرال ماركتينگ روشي است براي ايجاد شايعه 
يا پيام هــاي بازاريابي كه در دنيــاي ارتباطات 
امروزي به يادماندني و جالب توجه هستند. در 
 )Viral Marketing( روش وايرال ماركتينگ
به جاي آنكه صرفا تبليغات در راديو و تلويزيون 
پخش شوند، از شبكه هاي اجتماعي، ويدئوها، 
پيام ها و ســاير روش هاي توصيــه اي و فرد به 
فرد بــراي پخش اطلاعات دربــاره محصول يا 
خدمت استفاده مي شود. وقتي چيزي به صورت 
وايرال انتشار مي يابد، خيلي سريع از فردي به 
فرد ديگر گســترش مي يابد. در حال حاضر در 
كشــور ما با Instagram روزانه هزار ويدئو و 
تصوير به اشتراك گذاشته مي شود. كافي است 
پيامي ايجاد كنيد كه تعامل برانگيز بوده و ارزش 
به اشتراك گذاري را داشته باشد. در اين صورت 
پيام شــما از فردي به فرد ديگر انتشار خواهد 
يافت. استفاده از اين مورد در استراتژي بازاريابي 
كسب وكارها از اهميت ويژه اي برخوردار است. 
وايرال ماركتينگ )Viral Marketing( به هر 
نوع استراتژي گفته مي شود كه افراد را تشويق به 
آن مي كند كه پيامي را بين خود نقل قول كنند و 
پتانسيلي براي رشد و گسترش پيام و تاثيرگذاري 
آن به وجود مي آورد. بدون در نظرگيري اينترنت 
وايرال ماركتينگ به عنوان هاي مختلفي از جمله 
تبليغات توصيه اي، شايعه پراكني و نفوذ رسانه 
نسبت داده مي شود، اما زماني كه پاي اينترنت به 
ميان مي آيد به آن وايرال ماركتينگ مي گويند. 
در زير 4 مورد اساســي از وايرال ماركتينگ كه 
بايد در شاخص هاي استراتژي به كار ببنديد را 

معرفي خواهيم كرد. 
۱( بذل و بخشــش كردن محصول يا خدمتي 

ارزشمند
۲( شــرايط را براي انتقال آســان و بي دغدغه 

اطلاعات فراهم كنيد
۳( انتقال از سطح كوچك به بزرگ بايد به راحتي 

صورت بپذيرد
4( از رفتارها و انگيزه هاي معمولي بهره ببريد

۵( از شبكه هاي اجتماعي موجود استفاده كنيد
۶( از منابع ديگران نهايت استفاده را ببريد

مفاهيم بازاريابي مهارت هاي مديريتي

آموزش يكي از حلقه هاي گمشده صنعت 
ايران است كه متاسفانه نسبت به آن بسيار 
بي توجهي مي شود. اين روزها در سازمان ها 
آموزش هاي تاثيرگــذار و اثربخش وجود 

ندارد. 
آموزش را ســرلوحه كار خود قرار دهيد و 

به عنوان يك گوهر 
گرانبها و يك مولفه 
اساســي تغيير و 
بهبود به آن نگاه 
كنيــد. در واقع 
آمــوزش چيزي 
نيست.  تغيير  جز 

شــما هر رفتاري كه قصد تغيير و نهادينه 
كردن داشته باشيد را مي توانيد با آموزش 
اثربخش، به نتيجه برسانيد. آموزش هاي 
كارآمــد فراتر از دانش و نگــرش، رفته و 
رفتارها را نيز مي تواننــد تحت تاثير قرار 

داده و آنها را تغيير دهند. 

براي اثربخشي و كارآمدي آموزش ها بهترين 
راه تكرار است. با تكرار می توان رفتارهاي 
بنيادي و چندين ساله كاركنان سازمان ها 
را تغيير داد و رفتارهــاي مفيد و اثربخش 
را جايگزين آن كرد. شــما هم از اين روش 
مي توانيد استفاده كنيد تا بتوانيد رفتارها و 
عادت هاي اثربخش 
كاركنــان  در  را 
نهادينه كنيد. تنها 
يك راز در تغيير 
وجــود دارد و آن 
فقط آموزش است 

و تمام. 

آموزش  را  سر لوحه كار خود  قرار  دهيد

تعطيلات فرصتي مناسب براي مسافرت است. در ايام تعطيلات كه اوج 
سفرهاي مردم به شهرهاي مختلف ايران آغاز مي شود، انتخاب مقصد 
مناسب كه هم خاطره انگيز باشد و هم هزينه زيادي در بر نداشته باشد، 
مي تواند لذت مسافرت را دوچندان كند. به همين منظور هر روز در اين 
ستون به همراه شما به يك شهر ايران سفر خواهيم كرد تا از خلال آثار 

آن بيشتر با آن آشنا شويم. با ما همراه باشيد.

قشم، سرزمين عجايب هفتگانه
قشم بزرگ ترين جزيره هرمزگان اســت و طبيعت شگفت انگيزي دارد. به همين 
دليل هم هست كه طبيعتش را جزو عجايب هفتگانه مي دانند. قشم، جزيره آب و 
آفتاب و خاكش مثل رنگين كماني پر از رنگ اســت. اينجا جايي است كه جاهاي 
ديدني كم ندارد و به همين دليل هم شايد فرصت ديدن همه اش را نداشته باشيد. 

 1- جنگل هاي حرا

حرا نام درختي است كه نمونه اش در نقاط مختلف جهان از جمله قاره آفريقا، آسيا و 
استراليا به وفور يافت مي شود. پوست اين درخت خاصيتي دارد كه آب شور را جذب 
كرده، به آب شيرين تبديل مي كند و سپس خود، از آن آب تغذيه مي كند. از ديگر 
ويژگي هاي درختان حراي جزيره قشــم، پيدا و پنهان شدن شان در ميان آب هاي 

خليج فارس است. 

 ۲- غار نمكدان
غارهاي نمكي پديده هايي طبيعي هســتند كه به دليل رسوب نمك، عمدتا داخل 
گنبدهاي نمكين به وجود مي آيند. يكي از همين غارهاي جذاب و ديدني در جزيره 
قشم شكل گرفته و لايه هاي رنگين رسوبي و ديواره هاي سفيد از نمكش، مناظري 
چشم نواز براي بازديدكنندگان ايجاد كرده اند. گنبد نمكدان قشم يكي از ۷ عجايب 
اين جزيره است كه قدمت آن به پيش از دوره كامبرين، يعني حدود ۵۷۰ ميليون 

سال پيش، باز مي گردد. 

 ۳- جزاير ناز قشم

ناز نام مجموعه جزايري است با حدود ۳ هكتار وسعت كه اطرافش با ديواره هايي 
۵ تا ۱۰ متري پوشيده شده است. اين پديده حيرت انگيز تنها نقطه خليج فارس 
است كه اين امكان را به گردشــگران مي دهد تا بدون وارد شدن به آب، در فاصله 
يك كيلومتري ســاحل قرار گيرند زيرا در هنگام جزر، سطح آب پايين مي آيد و 
قطعه اي خشكي، به صورت مسيري سحرآميز به سوي جزيره ناز، نمايان مي شود. 

 4- دره ستارگان
دره ستارگان پديده اي زمين شناسي است كه بر اثر فرسايش خاك در جزيره قشم 
و نزديكي روستاي بركه خلف شكل گرفته است. بوميان اين منطقه بر اين باورند كه 
در ساليان دور شهاب سنگي به اين ناحيه برخورد كرده و سبب شكل گيري دره اي 
با اشكال نامتعارف شده است و از همين روي نام ســتارگان بر اين دره گمارده اند. 
پيشينه اين جاذبه طبيعي شــگفت انگيز كه نزديك به ۱۵ متر عمق دارد، به حدود 
۲ ميليون سال پيش مي رسد و به عنوان بخشي از مجموعه ژئوپارك قشم، به ثبت 

جهاني يونسكو رسيده است. 

 5- جزيره هنگام و دلفين ها

در حد فاصل قشــم و جزيــره هنگام، دلفين هــاي زيادي در آب هــاي نيلگون 
خليج فارس بــه زندگي مشــغولند. جزيره هنــگام يكــی از ديدنی ترين جزاير 
خليج فارس اســت. اين جزيره در ايام خاصی از ســال ميزبان دلفين های زيبا و 

تماشايی می شود.

 6- تنگه چاهكوه
ايــن جاذبه طبيعی يكــی از عجايــب هفتگانه در جزيره زيبای قشــم اســت. 
اين تنگــه دارای صخره ها و تنديس هايی اســت كه به صورت طبيعــی و بر اثر 
 گذر زمان شــكل گرفته اند و هر يك می توانند ســاعت ها شــما را به تماشــای 

خود وادارند.

گردشگری

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير


